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प्रदेश सभा 

गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

(अठ्ठाइसौं बैठक) 

 

कार्यवाहीको सम्पूर्य धववरर्  

धिधि : २०७६/०३/२० गिे, अपरान्ह १२:०० बजे । 

 
प्रदशे सभा, गण्डकी प्रदशेको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कारवाही माननीय सभामखु श्री नेत्रनाथ 

अधिकारीज्यकूो अध्यक्षतामा धदनको १२ बजेर २० धमनेटमा प्रारम्भ भयो। 

 

िाननीर् सभािुख 

माननीय सदस्यहरु, आजको बैठकको कारबाही प्रारम्भ हुन्छ । 

 

अब म, माननीय आधथिक माधमला तथा योजनामन्त्री श्री धकरण गरुुङलाई धमधत २०७६ साल असार १ गते सभामा प्रस्ततु 

गनुिभएको “प्रदेश सरकारको अथय सम्बन्िी प्रस्िावलाई कार्ायन्वर्न गनय बनेको धविेर्क, २०७६” माधथ धवचार 

गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव पेश गनि अनमुधत धदन्छु ।  

 
िाननीर् आधथयक िाधिला िथा र्ोजनािन्री श्री धकरर् गुरुङ 

 

माननीय सभामखु महोदय, सम्माधनत सभामा धमधत २०७६ असार १ गते प्रस्तुत भएको प्रदशे सरकारको अथि सम्बन्िी 

प्रस्तावलाई कायािन्वयन गनि बनेको धविेयक, २०७६ गण्डकी प्रदशे, प्रदशे सभा धनयमावली, २०७४ को धनयम १०७ को 

उपधनयम (१) बमोधजम धविेयक माधथ धवचार गररयोस ्भनी प्रस्ताव प्रस्तुत गदिछु। िन्यवाद। 

 
िाननीर् सभािुख 

माननीय सदस्यहरु, अब म “प्रदशे सरकारको अथय सम्बन्िी प्रस्िावलाई कार्ायन्वर्न गनय बनेको धविेर्क, २०७६” 

माधथ धवचार गररयोस ्भन्ने प्रस्तावलाई धनणियाथि प्रस्ततु गदिछु । 

यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरुले “हुन्छ” भन्नुहोला र यसको धवपक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले “हुन्न” 

भन्नुहोला। 

 

यो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीय सदस्यहरुले  “हुन्छ”  भन्नहुोस ्। 

(“हुन्छ” भन्ने आवाज आयो) 

 

यसको धवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरुले “हुन्न” भन्नहुोस ्। 

(“हुन्न” भन्ने कम आवाज आयो)  
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“हुन्छ” भन्ने पक्षका माननीय सदस्यहरुको बहुमत भएकोल े “प्रदेश सरकारको अथय सम्बन्िी प्रस्िावलाई 

कार्ायन्वर्न गनय बनेको धविेर्क, २०७६” माधथ धवचार गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव बहमुतले स्वीकृत भएको घोषणा गदिछु। 

 
अब माननीय आधथिक माधमला तथा योजनामन्त्री श्री धकरण गरुुङले धमधत २०७६ साल असार १ गते सभामा प्रस्ततु 

गनुिभएको “प्रदेश सरकारको अथय सम्बन्िी प्रस्िावलाई कार्ायन्वर्न गनय बनेको धविेर्क, २०७६” माधथ धवचार 

गररयोस ्भन्ने प्रस्ताव माधथको छलफल प्रारम्भ हुन्छ ।  

 

माननीय सदस्यहरु “प्रदेश सरकारको अथय सम्बन्िी प्रस्िावलाई कार्ायन्वर्न गनय बनेको धविेर्क, २०७६” 

माधथको छलफलमा भाग धलन चाहनु हनुे प्रत्येक माननीय सदस्यलाई छलफलको लागी ५ धमनेट समय धनिािरण गरेको छु 

। धनिािररत समय धभत्र आफ्नो भनाई राख्न अनरुोि गदिछु।  

सविप्रथम माननीय श्री दीपक कोइरालालाई छलफलमा भाग धलन समय धदन्छु। 

िाननीर् दीपक कोइराला 

माननीय सभामखु महोदय, हामी प्रदशे सरकारको प्रदशे सरकारको अथि सम्बन्िी प्रस्तावलाई कायािन्वयन गनि बनेको 

धविेयकमाधथको छलफलमा छौं र खास 

गररकन बजेटलाई कायािन्वयन गन ेप्रदशे सरकारको यो प्रदशे सरकारको अथि सम्बन्िी प्रस्तावलाई कायािन्वयन गने, समग्र 

बजेटलाई कायािन्वयन गने र यो धविेयकको आिारमा हामीले यो आगामी आधथिक वषिमा राजश्व संकलन गनेदधेख धलएर 

सब ैकामहरुलाई व्यवधस्थत गनिको लाधग बनेको यो प्रदशे सरकारको  अथि सम्बन्िी प्रस्तावको बारेमा हामी छलफल 

गदछैौं। हामीले बजेट वक्तव्यदधेख धलएर धवधनयोजनका शीषिकहरुसम्म पधन छलफलहरु सधक सक्या छौं र म यो प्रदशे 

सरकारको अथि सम्बन्िी प्रस्ताव, अथि सम्बन्िी प्रस्तावलाई कायािन्वयन गनि बनेको धविेयकको बारेमा बोल्नको लाधग 

यहााँ उपधस्थत भएको छु। यो एउटा व्यवधस्थत धविेयकको रुपमा आएको छ। यसले हाम्रो आगामी आधथिक वषिको बजेटको 

कायािन्वयन, राजश्व संकलन र त्यसका हरेक शीषिकहरु खलुाएर शीषिकहरुमा धमल्ने प्रदशे सरकारले संकलन गनुिपने राजश्व 

संकलन गनुि पने व्यवधस्थत धहसाबले यो धविेयक आएको छ र यो धविेयकले खास गररकन हाम्रो करको दायरा बढाउन,े 

कर बढाउने भन्दा पधन दायरा बढाउन ेधवशेषताका साथ यो आएको छ। मैले हरेें यसलाई सरसधति हाम्रो संधविानले व्यवस्था 

गरेका कधतपय समावेधशताका कुराहरु, हाम्रो आन्दोलनमा भएका या आन्दोलनमा योगदान गरेका महत्वपणूि 

योगदानकतािहरुलाई समेत यसले एउटा महत्वपणूि स्थान धदएर जस्तो आधथिक रुपमा गनुिपने छुटहरु जस्तो जनआन्दोलन, 

जनआन्दोलन पधहलो, दोस्रो जनयदु्ध, मिेश आन्दोलनमा शहादत प्राप्त गरेका शधहद आधश्रत पधत, पधत्न,  छोरा, छोरी, 

माता, धपताका स्वाधमत्वमा हुने, प्राप्त हुने पाररत हुने धलधखतम ऐन बमोधजमलाई न ैसब ैप्रकारको शलु्कहरुमा छुट हनुेछ 

भनेर मलैे खाली उदाहरण मात्रै भन्न खोजेको हो। यसले के बताउाँछ भन ेहामीले संधविानको कायािन्वयन गने कुरा र जे 

कारणल ेआज हामीले पररवतिन हामीले व्यवस्थाको पररवतिन गर्या छौं र त्यो व्यवस्थाको पररवतिन गरेका कुराहरुको हाम्रो 

आधथिक धनयमावलीले या हाम्रो बजेटले या हाम्रो अथि सम्बन्िी हाम्रा नीधत कायिक्रमहरुले सरकारले कहााँ समेधटयो धक 

समेटेन भन्ने बारेमा िेरै छलफल बहसहरु यो सदनमा हुने गरेका छन् । त्यस कारणले यो बजेटले त्योदधेख धलएर समग्र 

प्रदशेको आधथिक प्रणालीलाई व्यवधस्थत बनाउने। हामीले करका दायराहरु कसरी सधुनधित गने या करहरु हामी कसरी 

उठाउाँछौं या यसलाई कसरी व्यवधस्थत गछौं भन्ने कुरा यो धविेयकमा समग्रता समेधटएर आएको छ र मैले ससिधत अधघल्लो 

वषिको धविेयक र यसपाधलको धविेयक पधन दखेें। िेरै धविेयक अधघल्लो यो प्रस्ताव गद ैगदाि यो मन्त्रीज्यलूे करको दायरा 

काम हामीले कर बढाउने भन्दा पधन दायरा बढाउने कामलाई धवशेष प्राधथमकता धदएका धथयौं भनरे भन्नु भएको कुरा मलै े

सम्झेर ससिधत दईु वटै धविेयकलाई दखेें मैले त्यस कारणले यो ससधति हदेािखेरर हामीले करको दायरा कसरी बढाउन सक्छौं? 

राजश्व संकलनको अवस्था हामील ेकसरी सदुृढ बनाउन सक्छौं?  र कधतपय कुराहरु यसलाई हामी अझ ैकसरी व्यवधस्थत 

बनाउन सक्छौं भन्ने एउटा व्यवधस्थत धविेयकको रुपमा यो अथि, प्रदशे सरकारको अथि सम्बन्िी प्रस्ताव कायािन्वयन गन े

धविेयक आएको छ भन्ने ठान्दछु र यस अथिमा यो धविेयक प्रधत पणूि समथिन रहकेो कुरा पधन म जानकारी गराउन चाहन्छु 

र अब यो धविेयकको, अब हाम्रो धविेयकको कायािन्वयनको प्रश्न छ। मलैे सदनमा यही कुरा उठाउन ेगरेको कुरा के हो भन े
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हामी कधत कायािन्वयन गनि सक्छौं? हाम्रो कायािन्वयनको पक्षहरु कधत बधलया छन्? जस्तो प्रदशे सरकारले िेरै सधुविा 

धदएको हुन्छ। मलैे यस्तो हरेें सामाधजक सरुक्षामा पधन िरैे प्रकारका सधुविा छन् तर हाम्रो प्रशासधनक इकाइहरु बधलयो 

नहुाँदा जस्तो स्वास््यका कुरा गरौं।स्वास््य धबमा नपेाल सरकारल े व्यवधस्थत प्रकारले अगाधड बढाएको छ त्यसमा िरैे 

सधुविाहरु हामी धलन सक्छौं तर हाम्रो व्यवधस्थत प्रशासन नहुाँदाखेरर हामीले त्यसको सधुविा हाम्रा नागररकहरुले धलन 

नपाइरहकेो अवस्था दखेा पछि तर यो धविेयकको कायािन्वयनको क्रममा हदेािखेरर अधघल्लो पटक जस्तो राजश्व संकलनकै 

हाम्रो अनुमाधनत राजश्व संकलनको कुरा पधन हामीले सोचे भन्दा िरैे गर्यौं अधस्तको यसको सधमक्षामा या सरकारको एक 

वषिको अथि मन्त्रालयको काममा पधन त्यो आएको छ र अथिमन्त्रीज्यलूे पधन त्यो राख्नु भएको छ। त्यस कारण यसलाई 

व्यवधस्थत धहसाबले अधघल्लो वषि पधन यसको कायािन्वयनमा यो धविेयकको कायािन्वयनमा या प्रदशे सरकारको अथि 

सम्बन्िी प्रस्तावलाई कायािन्वयन गनि बनेको धविेयकको कायािन्वयन एउटा व्यवधस्थत धहसाबले भएको न ैमैले महशसु 

गरेको छु र आगामी धदनहरुमा आगामी धदनमा न ैयसलाई व्यवधस्थत ढंगले अगाधड बढछ अपके्षा गद ैयो धविेयक प्रधत पणूि 

समथिन रहकेो जानकारी गराउाँद ैधवदा हुन्छु। िन्यवाद।            

  
िाननीर् सभािुख 

माननीय श्री मधणभद्र शमािलाई छलफलमा भाग धलन समय धदन्छु । 

 

िाननीर् िधर्भद्र शिाय 

सभामखु महोदय,  हामी धविेयक माधथ छलफल गद ैगदाि अब अधहल ेउखान टुक्काको यगु छ भन्न पर्यो। यो कत ै

फेरर नमधचचन ेधपङ्गको सय झटका जस्तो नहोस।् कर धतनुि जनताको कतिव्य हो। राज्य सञचालनमा जनताले कर धतनुि 

पछि। त्यसमा दईु मत ैछैन तर कर उठाउने असल म्यानेजर हो। राज्य जनताल ेकर धतररसकेपधछ त्यो म्यानेजरले ठीक 

ठीक ढंगले म्यानेज गररधदयो भने त्यो करबाट लाभाश ंआस गरेको हुन्छ करदाताल ेकर धतनेल।े त्यसको ब्याधनधफट 

पायौं धक पाएनौं भनरे जनताल ेआफ्नो ढंगले मलू्याङ्कन गरेको हुन्छ। यी धबचमा हामील ेजनताको मनोधवज्ञान बुझ्दा 

त्यो मनोभाव बुझ्दा हामील े धतरेको कर ठीक ढगंल ेव्यवस्थापन भएन भन्ने जनगनुासो बधढरहकेो अवस्था छ। तसथि 

अब कर उठाउन ेकरका दायरा पधन बढाउाँद ैजान ेतर धतन ेदाताहरु स्याधटसफ्याक्सन धदन नसक्न ेभयो भने के हनु्छ 

त्यो बारेमा हामी गम्भीर हुन आवश्यक छ र हाम्रा खचि प्रणालीहरु मैल ेअगाधड अधघका यो भन्दा अगाधड बोल्दाखेरर 

पधन बोलेको छु। केही चीजहरु यस्ता भएका छन् ताप्के नताप्द ै धबंड तात्न ेप्राकृधतक धसद्धान्तमा कस्तो हुन्छ भन े

पधहला ताप्के तात्तछ अधन धवस्तारै धबंड ताप्छ। यहााँ एक दईुवटा शीषिकहरु ताप्के नतात्द ैधबंड तातेका पधन छन्। त्यसो 

भएको हुनाल ेजस्तो खानी सम्बन्िी धशषिकमा पैसा आयो त्यो खानी खन्ने त केन्द्रल े ठूल ैसोचका साथ प्लाधनङ्ग 

गरेर खधनन सक्छ र प्रदशेले स्याउाँ स्यााँउ गर्या छ। त्यस हुनाले त्यसको म्यानेजम्याण्ट ठीक ठीक ढंगल ेहुन्न धक भन्न े

कुराहरु छ र धहजोको धदनमा मलै ेयो २०४८ साल दधेख आजसम्मको मोटामोटी त्याङ्क हदेाि झण्डै पैंधतस चाधलस 

प्रधतशत धदन यहााँ अधहले हामी सत्तामा भएका प्रमखु प्रधतपक्षमा भएका र प्रधतपक्षमा मात्र ै भएका साथीहरुका 

नेताहरुल ेराज्य सञचालनमा धहस्सेदारी धलन ुभएको छ र धहजो केही अधलकधत धबधग्रयो भन ेप्रमखु प्रधतपक्ष नेपाली 

कााँग्रेसले धजम्मा धलनु पने धहजोका धबग्रेका कामहरु अधन ठीक ठीक भएका छन् भने ती फेरर हामीले गरेको हो भन्न े

पानी माधथको ओभानो हुने। एउटा चलाखीपणूि अधभव्यधक्तहरु आउने गरेका छन्। मैल ेयो उखानयगुलाई सम्बोिन गद ै

तीन वटा उखान भनेर आफ्ना भनाई अन्त्य गदिछु। िन्यवाद। जय नेपाल।       

 

िाननीर् सभािुख  

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय आधथिक माधमला तथा योजना मन्त्री श्री धकरण गरुुङलाई प्रदशे सरकारको अथि 

सम्बन्िी प्रस्तावलाई कायािन्वयन बनेको धविेयक, २०७६को छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ धदन अनुमधत धदन्छु । 

 
िाननीर् आधथयक िाधिला िथा र्ोजनािन्री श्री धकरर् गुरुङ 
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सभामखु महोदय, मैल ेिेरै जवाफ धदनु पछि जस्तो लाग्दनै। पधहलो कुरा त हामील ेसब ै धवषयवस्तुको सम्बन्िमा राम्ररी 

अध्ययन गनुि पछि। मलैे त्यो िेरै पटक मैले अनरुोि गरररहकेो छु। हामी अध्ययन नगने हामी नबुझ्ने अधन नबुझेका कुराहरु 

सरकारलाई थोपने यो गनि चााँधह हुाँदनै। मलैे अनुरोि गनि चाहन्छु र अधहले सरकारले जस्तो अधहले करका सम्बन्िमा 

हामीले दायरालाई अगाधड बढाएका छौं। दायरा बढाउनु पछि भनेर भनेका छौं त्यधत मात्रै होइन सम्भावनाका नयााँ नयााँ 

क्षेत्रहरुलाई पधन हामीले अब खोजी गनुि पछि। आत्मधनभिर अथितन्त्र धनमािण गनिका धनधम्त यो प्रदशेको परधनभिर अथितन्त्रलाई 

अन्त्य गनिका धनधम्त अब हामील ेराजश्व संकलन गने करका दायराहरुलाई फराधकलो बनाउने र धहजो जे गरर राधखएको 

धथयो त्यहीमा मात्रै आिाररत होइन नयााँ नयााँ सम्भावनाहरुलाई हामीले खोधज गरेर त्यसलाई अगाधड बढाउनु पछि भन्ने कुरा 

न ैहो र कर जसले धतयो उसले फाइदा पाउाँछ धक पाउाँदनै भन्ने कुरा हुाँदनै। कर धतनेले आफूले फाइदा खोज्ने होइन। कधह ं

पधन त्यस्तो हुाँदनै र त्यो कर राज्यले पाउाँछ धक पाउाँदनै? त्यो दशेको धहतमा प्रयोग हुन्छ धक हुाँदनै? त्यो दशेले पाउाँछ धक 

पाउाँदनै? दशेलाई त्यो फाइदा हुन्छ धक हुाँदनै? भन्ने कुरा न ैहो र हामीले मैल ेकर धतयाि छु मलाई फाइदा चाधहन्छ भन्न ेहो 

भन ेत अब यो मलाई लाग्छ यो कधह ंपधन हुाँदनै यस्तो अथितन्त्र यस्तो खालको चााँधह कधह ंपधन हुाँदनै त्यो त लगानी नै 

हुन्छ। त्यसले गदािखरेर कर भनेको लगानी होइन। कर भनेको त्यो दाधयत्व हो राज्यलाई धतनुि पने दाधयत्व हो। त्यो राज्यले न ै

त्यसलाई सदपुयोग गने हो दरुुपयोग गने होइन। सदपुयोग गने हो र यो सदपुयोग गछि भन्ने कुरामा पधन मलैे धवश्वास 

धदलाउन चाहन्छु र अन्तमा म िरैे भन्न चाहन्न धक मलैे बारम्बार भनी रहकेो छु धक हामीले हामीलाई धचनौं हामी सांसद हौं, 

हामी माननीय हौं, हामीले माननीय भनेर हामी आफैलाई पधन हामीले सम्बोिन गरी रहकेा छौं। त्यस्तो अवस्थामा हाम्रो 

शधक्त हाम्रो अधिकारक्षते्र हामीले धचन्न जरुरी छ। त्यसैले मलैे हाम्रो शधक्तलाई हामीले धचन्न जरुरी छ। हामी को हौं? यो 

सदनको यो सभाको गररमालाई हामीले धचन्न जरुरी छ। हामीले बोलेका प्रत्येक शब्दहरु यो सभाधभत्र रहाँदनै। धमधडयाबाट 

बाधहर जान्छ। हामीले बोलेका सब ैकुराहरुको मलू्याङ्कन बाधहर जनताले गरी रहकेा हुन्छन्। धमधडयाले गरररहकेा हुन्छन्। 

यससाँग सरोकार राख्ने सबलैे यसलाई हरेररहकेा हनु्छन ्त्यो कुरालाई पधन हामीले ध्यान धदन ुपछि भनेर पधन मलाई लाग्छ। 

धवरोिको धनधम्त धवरोि अथाित् त्यसको असहमधत जाहरे गनै पने जनु बाध्यताको हामीले अन्त्य गनुि पछि। मलैे धहजो पधन 

भनेका धथएं धक प्रधतपक्ष भई सकेपधछ धक हामीले धबरालो नै बाध्न ुपने हुन्छ त? त्यसले गदािखेरर धक हामीले िमि धनवािह न ै

गनुि पने हुन्छ। मलाई त्यस्तो हुाँदनै र लोकतन्त्र पधन यो होइन लोकतन्त्र जसरी हामीले बुझेका छौं त्यस्तो लोकतन्त्र हुाँदनै। 

लोकतन्त्र भनेको धवधिसम्मत ्ढंगले अगाडी बढने हो कानून सम्मत तररकाल ेअगाधड बढन ेहो कानून भनेको पधन त्यो 

धनयमन धनयन्त्रण हो। यो गनि पाइन्छ त्यो गनि पाइन्छ भन्नुको अथि धन के हो त भन्दाखेरर अरु गनि पाइदनै भन्न खोधजएको 

हो। धवधि धनयम त्यो हो सकारात्मक ढगंल ेलेधखएको पधन छ। यो गनि पाइन ेयो गनि पाइने यो गनि पाइने भन्न ेकुरा हुन्छ 

त्यस कारणले भन्दाखेरर हामी सााँचचै न ैलोकताधन्त्रक बन्ने हो भन ेधवधिको शासन कानून शासन हामील े ल्याउने हो भन े

सब ैक्षेत्रमा कानून धवधि हामीले धनमािण गनुि पने हुन्छ त्यो धवधि कस्तो धनमािण गने त्यो आफ्नो ठाउाँमा छ। छलफलको 

धवषय हुन सक्छ तर धवधि नभएको कानून नभएको राज्य त्यो लोकताधन्त्रक राज्य हुन सक्दनै। त्यस कारणले गदािखरेर म 

सबैलाई अनरुोि गनि चाहन्छु धक हामीले कस्तो खालको लोकतन्त्र हामील ेअपनाउने हो?  कस्तो खालको धवधि धविान 

कस्तो खालको काननू हामीले धनमािण गने हो र अधहले आएर धहज ै कै कानूनलाई धन हामीले धनरन्तरता धदने हो धक 

संघीयतामा गई सकेपधछ संघीय संरचना अन्तगित न ैहामील ेसब ै धवधि धविानहरुलाई अथाित ्कानून धनमािण गरेर हामील े

अगाधड बढनु पने संरचनाहरुलाई त्यधह ढंगले अगाधड बढाउनु पने। धहजोका करका दायराहरुलाई, धहजो कर संकलन गने, 

राजश्व संकलन गने सबैलाई प्रगधतशील ढंगले अगाधड बढाउने अब उद्देश्यले अधहलेको यो बजेट यो अथि धविेयकसाँग 

सम्बधन्ित सब ै कुराहरू यही आिाररत जनु यस भन्दा  अगाधड जनु धसद्धान्त प्राप्त गरेको छौं जनु प्राथधमकता हामील े

तोकेका छौं। त्यसैको आिारमा हामील ेयो बजेट अगाधड ल्याएका हौं र यसलाई पास गररधदनु हनुका धनधम्त म अनुरोि गद ै

म आफ्ना भनाईहरु समाप्त गछुि। हवस ्त िन्यवाद।           

 
िाननीर् सभािुख  

माननीय सदस्यहरु, अब म माननीय मखु्यमन्त्री श्री पृ् बी सबु्बा गरुुङलाई धमधत २०७६ साल असार १९ गते धवधनयोजन 

धविेयक, २०७६ को छलफल छलफलको क्रममा आफ्नो कायािलयसाँग सम्बधन्ित धवषयमा उठेका प्रश्नको जवाफ धदन 

अनुमधत धदन्छु । 
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िाननीर् िुख्र्िन्री श्री पृथ्बी सुब्बा गुरुङ 

माननीय सभामखु महोदय, गण्डकी प्रदशे सरकारको आधथिक वषि २०७६/०७७ को धवधनयोजन शीषिक माधथको 

छलफलको क्रममा मखु्यमन्त्री तथा मधन्त्रपररषदक्ो कायािलयको धवधनयोजन शीषिक माधथको छलफलको क्रममा यहााँ छु। 

माननीय सदस्यहरुले उठाउनु भएको धवषयहरु म यो रोष्ट्रममा उभी केही भन्न चाहन्छु। सभामखु महोदय, गण्डकी प्रदशे 

सरकारको आधथिक वषि २०७६/०७७ को बजेट माधथको छलफलको क्रममा धवधभन्न मन्त्रालयहरुको मन्त्रालयगत 

धवधनयोजन माधथको क्रम सधकएर सम्बधन्ित मन्त्रालयका माननीयज्य,ू मन्त्रीज्यहूरुले सोिेका प्रश्नहरुको जवाफ धदई सक्न ु

भाको हनुाल ेम मखु्यमन्त्री तथा मधन्त्रपररषदक्ो कायािलयसाँग जोडी आएका केही धवषयहरुको मात्र ैउत्तर धदन ेअनुमधत 

चाहन्छु। अब हामीले यस वषि मखु्यमन्त्री कायािलयबाटै संचालन हुने गरेर आन्तररक पयिटन प्रवद्धिन कायिक्रम राख्या छौं र 

त्यस माधथ माननीय सदस्यहरुले केही धजज्ञासा राख्नु भएको छ। यो वषि २०१९ आन्तररक पयिटन प्रवद्धिन वषिको रुपमा 

पयिटन वषिको रुपमा हामीले घोषणा गरेर नीधत बनाएर पयिटन मन्त्रालयले यसको बारेमा कायिक्रम पधन गर्या छ। त्यसैलाई 

थप प्रवद्धिन गनिको लाधग सहयोग गनिको लाधग गण्डकी प्रदशेभरीका प्रदशे सरकार अन्तगितका कमिचारीहरुको, 

कमिचारीहरुलाई यो पयिटन प्रवद्धिनमा सहभागी बनाउन ेउद्देश्यल ेयो कायिक्रम राख्या हो र यसमा रकम धवधनयोजन भाछ। 

एउटा कायिधवधि बनाएर यसमा केही प्रश्नहरु छन् हामीले समािान गनुि पने। कायिधवधि बनाउाँदाखेरर संघ सरकारको पधन 

एउटा कायिक्रम छ। एक मधहनाको धवदा धदने त्यो धवदा भरी पयिटन प्रवद्धिनको लाधग पठाउने रकम धदने भन्न ेछ। हामी कधत 

धदन धवदा धदने भखिर कायिधवधि बनाउन ेबेला हो हामीले धनक्यौल गनुि पने हुन्छ। हामीहरुको आफ्नो कुरा एक मधहना होइन, 

एक हप्ता वा दईु हप्ता हामीले धवदा धमलाउने होला कायिधवधिमा।अधन कधत रकम धदन ेहो? एक मधहना बराबरको हुन्छ धक 

पन्र धदन बराबरको हुन्छ धक?   यसको चााँधह त्यो पधन हामीले कायिधवधिमा छुट्टयाउनु पछि। यो दईुवटा काम गरी सकेपधछ 

अधन कमिचारीहरुलाई हामीले पठाउाँछौं। पठाएपधछ त्यो ररपोटिको ररपोटि हामीले संकलन गनुि पन े हुन्छ। त्यसरी अधल 

व्यवधस्थत रुपले आन्तररक पयिटनलाई प्रवद्धिन गने धहसाबले हामीले यो काम अगाधड बढाएका छौं। धकनभने २०१९ मा 

आन्तररक पयिटन प्रवद्धिन गने र हामीले पााँच लाख थप्ने भन्या छौं यस पटक। दस लाख त हाम्रो छाँदछै बाह्य र आन्तररक 

पयिटक भनरे पयिटकहरुको आगमनको धहसाब गदािखेरर यो वषि पााँच लाख थधपए भन ेहामी २०२२ मा  गण्डकी प्रदशेको 

भ्रमण वषि मनाई रहाँदाखेरर धबस लाख परु्याउन ेकुरामा सधजलो हनु्छ भन्ने आिारमा हामीले यो काम गरर राखेको हुन्छ। 

दोस्रो कुरा सब ैभन्दा ठूलो समस्या हो अधहले हामीले भोधग रहकेो। त्यो संघ सरकारले पधन भोधग रहकेो छ, तल्लो 

सरकारले पधन भोधगरहकेो छ। हामील ेपधन भोधगरहकेो। हामी त पधहलो वषि काम गद ैछौं बल्ल बल्ल एउटा आधथिक वषि 

सम्पन्न भएको छ, हुाँदछै र यो आधथिक वषिको सम्पन्न भएको हाम्रो अनभुवलाई धनष्ट्कषिमा परु्याउाँदा र अरु संघीय 

सरकारले आजसम्मको काम हदेािखेरर नपेालको सरकारको सबभन्दा कमजोर पक्ष भनेको नीधत कायिक्रम पधन रामै्र आउाँछ, 

बजेट व्यवस्थापन पधन रामै्र ढंगले हुन्छ, हनै? तर सबभन्दा मलू कुरो त्यसको कायािन्वयनको पक्ष एकदम कमजोर छ 

अधहलेसम्म। त्यो बजेट कायािन्वयनको हाम्रो संस्थागत एमपावरमेण्ट अझ ै पधन एमपावर गने कुरामा ध्यान नपगुेको, 

संरचनागत प्रबन्िमा पधन यसमा हाम्रो ध्यान नपगुकेो  दधेखन्छ ।  त्यसकारणले गण्डकी प्रदशे सरकारले तेस्रो कुरा के ध्यान 

परु्याएको छ भन्दाखरेर यो संस्थागत इमपावरमेण्ट इमपावर भई सकेपधछ र संरचनागत सदुृधढकरण भई सके पछाडी पधन 

बजेट कायािन्वयन गने बलेामा उधचत ढंगले बजेट कायािन्वयनको कुरामा ध्यान परु्याएन भन ेर त्यसको अनुगमन गररएन 

भन ेधनरीक्षण गररएन भन ेर त्यसको मलू्याङ्कन उधचत ढंगले भएन भन ेर समयमा भएन भन ेर त्यस्तो खालको संरचनाको 

व्यवस्था भएन भन ेहामीले पधन उही धनयधत बेहोनुि पने कुरा लगभग लगभग अनुभधूत गर्या छौं। त्यस कारणले गण्डकी 

प्रदशे सरकारले आफ्नो प्रदशे धभत्र संचाधलत हुने खास गररकन प्रदशे गौरवको आयोजनाहरु र कधतपय सन्दभिमा राधष्ट्रय 

गौरवको आयोजनाहरुको पधन हामीले सहजीकरण गनुिपने धस्थधत हनु सक्दछ र स्थानीय तहसाँग पधन हाम्रो जनु सहकायिका 

बजेटहरु हुन्छन् त्यसलाई कायािन्वयन गने कुरामा हाम्रो प्रदशे सरकार अन्तगितका धजल्लाका धवधभन्न कायािलयहरु मन्त्रालय, 

मन्त्रालयहरु, मन्त्रालय अन्तगितका धनदशेनालयहरु,   त्यस अन्तगितका धडधभजन कायािलयहरु, त्यस अन्तगितका 

सबधडधभजन कायािलयहरु, त्यस पधछ धजल्लास्तरका कायािलयहरुको कामलाई व्यवधस्थत गने धवधभन्न योजनाहरुको 

कामको अनुगमन गन े काम, आफ्नो-आफ्नो चयानलबाट अधहलेसम्म हामी गरररहकैे छौं तर त्यो प्रभावकारी भएन, 
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त्यसकारण त्यसलाई प्रभावकारी गने कुरा त्यसलाई इमपावर गने कुरा त्यसलाई अझ ैइनधक्रज गने कुरामा हामीले भन्यौं 

मखु्यमन्त्रीको कायािलयमै एउटा यस्तो एउटा आिधुनक उपकरणलेयकु्त एउटा यस्तो प्रधवधिको धवकास गरौं यस्तो संरचनाको 

धवकास गरौं जहााँबाट चााँधह सम्बधन्ित मन्त्री वा सधचव सधहत मखु्यमन्त्रीले त्यो धवशेषकक्षमा बसेर त्यो सब ै

आयोजनाहरुको या योजनाहरुको कायािन्वयनको धवशेष अनगुमन गनि सक्ने, त्यहााँ उत्पन्न भएका समस्याको समािान 

गनुिपने होला कधतपय जग्गा प्राधप्तमा समस्याहरु हनु सक्दछ। मआुवजाको समस्याहरु हनु सक्दछ। त्यसको अलाइन्मणे्ट, 

रेखाङ्कन गने कुरामा समस्याहरु उत्पन्न भएर काम गनि नसक्ने धस्थधत हुन्छ। तत्काल त्यो कायािलयल ेकागजी रुपमा बोल्द ै

बोल्द ैआउाँदाखेरर एक मधहना दईु मधहना लाग्ने हुन सक्छ। हामीले धसिै उसाँग धभधडयो कन्रेन्सको माध्यमबाट धत सब ै

कुराहरुको धछटो भन्दा धछटो अनगुमन गनिको लाधग एक्सन रुमको व्यवस्था हामील ेगर्या छौं र एक्शन रुम अधहले चली 

रहकेो छ र हाम्रो चााँधह अधहल ेकमिचारीहरुको अधहले रेधनङ्ग धलई राख्या छ। मन्त्रालय, मन्त्रालयबाट पधन कमिचारीहरु 

ल्याएर पधन रेधनङ्ग गछिम। मखु्यमन्त्री कायािलयको लगभग लगभग सब ैकमिचारीहरुले त्यो जान्नु पयो त्यस कारणले त्यो 

एक्शनमा पधन गई राख्या छ। हाम्रो प्रदशे सरकारले गठन भएको सन्दभि पारेर २०७५ फाल्गणु ४ गते बाट यो कामको 

शरुुवात गरेर हामी त्यसलाई प्रभावकारी बनाउन ेठाउाँमा गरररहकेा छौं। कोठाको अभाव कायिकक्षको अभाव भएर हामील े

नयााँ कायिकक्षको प्रबन्ि गरेर यसको प्रभावकारी ढंगल ेसंचालन गने व्यवस्था गर्या छौं। यसैको साथै जनताहरुको तत्काल  

समस्याहरु जनताको कहााँ कहााँ के समस्या छ ? स्थानीय तहहरुको के के समस्या भई राखेछ ? हामीले स्थानीय तहसाँग 

सहकायि गरेर उसलाई धनदशेन धदएर उसलाई या उसकोसाँग समन्वय गरेर तत्काल जनताको समस्याहरु समािान गने कुरा 

के के हुन सक्छ शाधन्त सरुक्षाको कुरा हुन सक्ला धवकास धनमािण को कुरा हनु सक्ला सधभिस डेधलभरीको सेवा प्रदान गने 

अरु धवषयहरु पधन हनु सक्ला यी सब ैधवषयहरुमा जनताको धपर मकािको धसिै मखु्यमन्त्रीले आफैले सनु्ने गरेर र जनताका 

गनुासाहरु, जनताका आलोचनाहरु, धटप्पणीहरु, सझुावहरु र तत्काल हामीले समािान गनुि पने धवषयहरु त्यो कधतपय चााँधह 

लामो हुन सक्दछ। नीधतगत सिुार गरेर मात्रै ती कामहरु संबोिन गनि सक्दछौं हामी। त्यसलाई हामीले त्यही ढंगले केरे 

उहााँहरुसाँग धडधलङ्ग राख्या हुन्छौं। कधतपय कुराहरु ऐन, काननूको धनमािण गरेर या संरचनाहरुको स्थापना कायि व्यवस्थापन 

गने हुन्छ। त्यसमा पधन केही समय धढलो भन्ने कुरा उहााँलाई भधन राख्या हुन्छ।कधतपय तत्काल हामीले त्यधहबंाट चााँधह 

उहााँलाई केरे समािानको उपायहरु बताउने कधतपय हामी साधवक तल सरोकारवाला ताल्लकु मन्त्रालयहरु कायािलयहरुलाई 

हामीले भनरे यी समस्याहरुको सम्बोिन गरी राखेका हुन्छौं।यसो गदािखेरर  गण्डकी प्रदशे सरकार कहााँ छ भन्दाखेरर 

गण्डकी प्रदशे सरकार जनताको टोल टोलमा छ घर घरमा छ जनताको गाउाँ गाउाँ मा छ भनरे परु्याउनको लाधग गण्डकी 

प्रदशे सरकारको मखु्यमन्त्री आफैं ले जनताको सब ैसमस्याको धसिा धडधलङ्ग गछि भन्ने कुरा प्रत्याभतू गदािखेरर नै प्रदशे 

सरकारको उपधस्थधत प्रभावकारी हुने। प्रदशे सरकारले जनतालाई परु्याउन े सेवा प्रभावकारी हुन े जनताका गनुासाहरु 

तत्काल सनु्ने भाहुनाले जनताको नधजकमा छ भन्ने कुरामा जनतालाई अनुभतू गराउन सक्ने धहसाबले हामीले हलेो 

मखु्यमन्त्री कायिक्रम पधन संचालन गर्या छौं र अधहले हामीले जनतासाँग मखु्यमन्त्री कायिक्रम संचालन गरी राख्या छौं। 

पोखरा टेधलधभजनसाँगको सहयोगमा हामील ेउनीहरुलाई केही कुन ैरकम उपलब्ि गराउनु पदनै। हामील ेखाली उनीहरुको 

एकजना ररपोटिरलाई मखु्यमन्त्री कधह ंजााँदाखरेर हाम्रो धवधभन्न कायिक्रमहरु हुाँदाखेरर हामी ल्याउाँछौं। त्यसको आिारमा 

धवधभन्न धवषयहरुमा प्रदशे सरकारले बनाई रहकेो नीधत कायिक्रमको बारेमा, प्रदशे सरकारको बजेट कायािन्वयनको बारेमा, 

यस्ता धवधभन्न धवषयहरुमा मधहनाको दईु पटक जनताको समस्याहरु समािान गदाि प्रदशे सरकारको नीधत कायिक्रम, लक्ष्य, 

उद्देश्य, आवधिक योजना सब ैकुराहरु जनताको धबचमा परु्याउनको लाधग हामीले जनतासाँग मखु्यमन्त्री कायिक्रम ल्याएका 

छौं यी तीन वटै कामहरु एउटै कक्षबाट संचालन गने काम गरी राखेका छौं। यसले हाम्रो गण्डकी प्रदशेको कामलाई 

प्रभावकारी बनाउने छ। जनतामा गण्डकी प्रदशे सरकार प्रधतको धवश्वास जगाउन ेछ र गण्डकी प्रदशे सरकारले आफ्नो खचि 

यो बजेटको खचि गनि सक्ने क्षमताको वधृद्ध गने छ र खास गररकन अनुगमन योजनाहरुको अनुगमन, मलू्याङ्कन र मा 

यसले प्रभावकारी भधूमका धनवािह गरेर गण्डकी प्रदशे सरकारको कामको जनतालाई जनताको धबचमा 

परु्याउन ेकाममा महत्वपणूि योगदान धदनछे भन्ने धवश्वास धलएको छु। त्यस कारण यसमा पधन हामीले बजेट यस पटक बजेट 

छुट्टयाएका छौं।अको गण्डकी प्रदशे सरकारको थोरै रकम छ तर यो महत्वपणूि धवषय पधन हो त्यो रकमले  नपगु्न पधन 

सक्छ। गण्डकी प्रदशे सरकारको प्रदशे प्रत्येक चााँधह कमिचारीको म्यानेजम्याण्ट इन्फरमशेन धसस्टमका आिारमा हामी 

उनीहरुको रेकडि बनाउने भन्या छौं। एम.आई.एस. धसस्टम पधन भन्छौं यसलाई यो नयााँ तररका पधन हो र सब ै
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कमिचारीहरुको कुन काम गरी राख्या छ ? कसरी काम गरी राखेको छ ? उसको कायिक्षमता कस्तो छ भन्ने कुरा यसबाट 

हामी प्राप्त गनि सक्छौं । यसले हाम्रो भ्रष्टाचार धनवारण हुने कुरामा या सशुासन कायम गने कुरामा कमिचारीहरुको क्षमता 

पधहचान गने कुरामा, क्षमता पधहचानका आिारमा पररक्षण गने, उसको क्षमता धवकास गने आिारमा महत्वपणूि योगदान 

धदन्छ भन्ने धवश्वास हामीले धलएका छौं। त्यसकारणले अको पधनस्मेण्ट एण्ड ररवार्िडको सजाय र परुस्कारको प्रबन्ि गन े

कुरामा पधन यसले महत्वपणूि भधूमका धनवािह गछि भन्ने मेरो धवश्वास छ। साथै हामीले अधहले िेरै कुरा उठ्या छ। सब ै

प्रदशेहरुमा र संघीय सरकार र प्रदशे सभा र राधष्ट्रय सभाका माननीय सदस्यहरुलाई सदस्यहरुलाई संघीय नेपाल सरकार र 

अरु ६ वटा प्रदशे सरकारहरुले माननीयहरुको छनौटमा कायिक्रम संचालन गने गरेर पैसा धदएको या रकम बजेट धवधनयोजन 

गरेको हुनाले यस पटक हामीले त्यसलाई अधलकधत राम्रो ढंगले, अधलकधत व्यवधस्थत ढंगल ेगनुि पर्यो त्यो काम भनरे 

धनवािचन क्षते्र पवूाििार धवकास कायिक्रमको धशषिकमा एउटा धनवािचन क्षेत्रमा २ करोड रकम छुट्टयाएर र यसको छुट्टाएर 

यसको प्रबन्ि गर्या छौं र यसको प्रबन्ि गरी रहाँदाखेरर फेरर म दोहोर्याउाँछु मैले िेरै पटक भधन सक्या छु यो रोष्ट्रमबाट, 

फोरमबाट दईु करोड रकम खचि गने कुरामा दईु तीन वटा प्रश्नहरु छन् उठेका प्रत्यक्ष धनवािधचत भएर आएको या अप्रत्यक्ष 

धनवािधचत भएर आएको हो धनवािधचत भनेधस सब ैधनवािधचतै हो। हाम्रो अधहले धदमागमा के छ भने एक थरी धनवािधचत भएर 

आएको, अको फेरर त्यसै आएको भन्ने एक खालको व्याख्या पधन हनुे गदिछ। हामी सब ै धनवािधचत भएर आएका हो। 

कसैले जनताले पाटीलाई भोट हाल्यो अधन पाटीले प्राप्त भएको मतका आिारमा उसले जधत धसट पाउाँछ त्यस धसटलाई 

आिार मानेर उसको बन्द सचूी धभत्र कधत नामहरु धथए ती नामहरु मध्येबाट सब ैपाटीहरुले पठाउने हो। यो पधन धनवािधचत ै

हो। के त्यो धनवािचनको धनवािधचत भएर पठाउने प्रधक्रयामा मात्रै फरक हो। अको धसिै हामी प्रत्यक्ष पोस्ट हुन े धसस्टम 

अन्तगित पधहलो हनुेले धजत्ने धनवािधचत हुने प्रणाली अन्तगित हामी ३६ वटा धनवािचन क्षेत्रमा ३६ जना धनवािधचत भएर 

आएका छौं। त्यसकारणले यो दबैु थरी माननीयहरुको कायिधवधि बनाउाँदाखेरर प्रभावकारी भधूमका हनुे गरेर तर त्यो एउटा 

कुरा हाम्रो कायिधवधि बनाउाँदाखेरर के छ भन ेनपेाल सरकारको पन्रौं पञचवषीय योजनामा आिाररत भएर यसको लक्ष्य 

हामीले लक्ष्यलाई साँग जोधडने गरेर प्रथम सरकारको पञचवषीय योजना त्यसैमा आिाररत भएर हाम्रो मध्यमकालीन दश 

वषे योजना अथाित् धदगो धवकासको लक्ष्य प्राधप्त गने  योजना र शताधब्द लक्ष्य पधचचस वषि पधछ हामीले प्राप्त गन ेजनु 

लक्ष्यहरु धनिािरण  गर्या छौं त्यसलाई आिार मानेर र मलूत: फेरर पवूाििार धनमािण मै जोड मात्रै खचि गने गरेर करारमा 

कमिचारी राख्ने कुरा या त्यसै कुनै अनुत्पादक क्षेत्रमा खचि गने कुरा नगररकन खचि गने गरेर हामीले कायिधवधि बनाएर यो 

रकम खचि गनेछौं। त्यसकारणले यसलाई पधन अधल व्यवधस्थत रुपले अगाधड बढाउनका लाधग धनवेदन गनि चाहन्छु र 

कधतपय सैद्धाधन्तक धहसाबको कुराकानी गदािखेरर व्यधक्तलाई पैसा धदने कुरा या माननीयहरुलाई पैसा धदन ेकुरा उधचत होइन 

तर हाम्रो मलुकुमा शासन प्रणाली यस्तो चल्द ैआयो धक हामी धनवािचनमा यसढगंल ेचलाउाँद ैगयौं धक धनवािचनमा भाग 

धलन माननीयहरुले सरकार बन्यो भन े के हनु्छ भन्ने आिारमा होइन, सरकार मरेो हाम्रो बहुमत धदनुस हामीले सरकार 

बनाउाँछौं सरकार बनाएधस मैले यो यो काम गछुि भन्छ के हाम्रो सरकारल ेयो यो काम भन्दा पधन अधन माननीयलाई 

धलस्टकाधलस्ट तपाईकंो दशौं धबसौं आयोजनाहरुको माग गररराछ। यहााँ पानी चाधहयो, यहााँ स्कुल चाधहयो, यहााँ स्वास््य 

चौधक चाधहयो, यहााँ कूलो चाधहयो, यहााँ नहर चाधहयो, यहााँ बाटो चाधहयो, यो आमा समहूको भवन बनाइधदन ुपर्यो, 

फुटबलको ग्राउण्ड मैदान बनाई धदनु पर्यो आधद इत्याधद हनै। िरैे मागहरु आई राख्या छ। अब यो धसस्टम आइ राख्या छ। 

धसस्टम त्यसरी आएको छ अब यो धसस्टमबाट हामी फेरर फकि यौं यो धसस्टम छोडेर जान खोजेको हामी गतसाल अधहल े

फकि नु पने ठाउाँमा हामी आई पगु्या छौं हामी, हामी अधल अधल प्रधतगामी पधन भएका छौं। यो धहसाबले भन्दाखेरर तर 

यसलाई म्यानेज गने हो भनदेधेख मेरो िारणा के छ भन ेयधद धवकास धनमािण सरकारकै हो साचचै कुरा भन्दाखरेर सरकारल े

ल्याउने हो, नीधत कायिक्रम सरकारले ल्याउने, हो बजेट सरकारले ल्याउने हो, त्यसलाई कायािन्वयन गनिको लाधग धवधि 

धविान प्रधक्रयाहरु बनाउने काम सम्माधनत सदनको हो भन्ने कुरालाई मान्यता राख्ने हो भनेदधेख त्यसो भए हामी प्रत्यक्ष 

रुपमा धनवािचन प्रणाली छोडौं अब समानपुाधतक धनवािचन प्रणालीमा जाउाँ। समानपुाधतक धनवािचन प्रणालीमा जााँदाखरेर 

पाटीहरुले जधत मत पाउाँछ मतको आिारमा उसले प्रदशे सभामा आफ्नो सांसद पठाउाँछ। प्रधतधनधि सभामा आफ्नो सांसद 

पठाउाँछ। राधष्ट्रय सभाको सलेक्शनको धवधि प्रधक्रया बेग्लेैै छ त्यो धहसाबले त्यसो भयो भन ेमाननीयहरुलाई मलाई भोट 

हाधलएको छ मलैे चनुावको बेलामा यो यो वाचा कबुल गरेर आएको छु। त्यस कारणले यो कुरा परुा गनुि पने हनुाले मलै े

यो मलाई यो यो बजेट चाधहयो यो यो तपाईकंो कायिक्रम चाधहयो यो यो योजना चाधहयो भनरे माग्ने धस्थधत हुन्न। होइन 
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अधहलेको धस्थधत चधल राख्ने हो भन े त्यो बाध्यता माननीयहरुलाई छ। माननीयहरुले त्यो बाध्यता हुाँदाखेरर सरकारलाई 

कस्तो अप्ठेरो पने भन्दाखरेर सरकारले आफ्नो आवधिक योजना बनाएको छ प्लाधनङ्ग कधमशनल ेकेन्द्र संघ सरकारको 

प्लाधनङ्ग कधमशनलाई पधन कम्पेधटबल हुने गरी हामीले त्यो बनाएका छौं। हाम्रो उद्देश्यहरु त्यो प्लाधनङ्गलाई धमट गने गरी 

हामीले योजना बनाउन ेहो नीधत बनाउन ेहो, बजेट बनाउने हो, बजेट धवधनयोजन गने हो। त्यो कुरामा हामी जान नसक्न े

भयौं, यो सम्माधनत सदनमा, संसदमा प्रश्नोत्तर गने माधनसहरुल ेयो कुराहरुलाई हामी नकानि गने नकारे जाने पररधस्थधतमा 

पधन त हामी छैनौं।धकनभने यो सरकारको धक्रयेधटभ न ैयो प्रदशे सभा हो, यो प्रदशे सभाले नै यो सरकार बनाएको हो 

त्यसकारणले गदािखेरर यो सब ैसरकारको यो आफ्नो कामलाई पधन ध्यान धदने हो भनेदधेख हाम्रो प्रणाली सरकार संचालन 

गने प्रणालीमा चनुाव प्रणालीमा चनुाव प्रणालीमा केही न केही पररवतिन गरेर मात्रै हामीले सैद्धाधन्तक रुपले हामी समािान 

गनि सक्छौं। अधहले हामी त्यो ठाउाँमा पधुग नसक्या हनुाले हामीले यसको प्रबन्ि गर्या छौं त्यस कारण त्यसलाई व्यवधस्थत 

गरेर अगाधड जानुको धवकल्प छैन। िेरै थोरैको कुरा के हो थाहा छैन मलाई। हामीले भन्या छौं धमधनमम दईु करोड जधत 

केन्द्रले जधत धदयो त्यसको तपाईकंो धफधफ्ट प्रसेन्ट, धसधक्ट प्रसेन्ट कधत हनु्छ भनेर भन्या हो हनै तर हाम्रो िरैे कुरा गदािखरेर 

संघले त बढाबढै भो चार करोड धदन ेन ैत्यो कायम गन ेहोला दईु करोड धदम्ला भन्या उसले छ करोड बनाई धदयो तीन 

करोड धदन सक्ने धस्थधतमा हाम्रो गण्डकी प्रदशे सरकार पधुगएन, पगु्न सधकएन। बजेटका अभावका कारण हामीले यसो 

गर्या छौं त्यसकारणले यसैलाई प्रभावकारी ढगंले कायािन्वयन गने कुरामा अब हाम्रो बजेधटङ्ग गदािखेरर छुटेका कुराहरुमा 

साना धतना, दश लाखका, पााँच लाखका हामी कसो हाम्रो कायिधवधिको तलको योजनाको धसधलङ्ग कधत राख्छौं त्यसमा 

पधन आिाररत हुन्छ। त्यो पधन छलफल गरौंला। मलैे अधस्त पधन वचन धदया छु। त्यसको आिारम ैबसेरै गरौंला। अको 

समस्या कहााँधनर भयो भनेदधेख धजल्ला समन्वय सधमधतले आफ्नो भधूमका प्रभावकारी भएन। अब संधविान अनुसार 

व्यवस्था के छ भन े धजल्ला सभाको आफ्नो स्रोत भनेको प्रदशे, संघ सरकारले, नेपाल सरकार र प्रदशे सरकारले जधत 

अनुदान धदन्छ त्यो अनुदान उसको स्रोत हो भन्या छ। उ सरकार नभएको हुनाले उसले राजश्व संकलन गनि पाउने कुरा भएन। 

उसले ऐन कानून बनाउन ेकुरा भएन, बजेट धवधनयोजन गनि पाउने बजेट छुट्टयाउने कुरा पधन भएन, त्यसकारणले गदािखेरर 

उसको स्रोत मखु्य स्रोत न ैप्रदशे सरकार र नेपाल सरकार हो। गत वषि हामीले साढे सत्र करोड छुट्टयाएर राख्या हो। संघ 

सरकारले छुट्टाएन भनेर छुट्टयाउन नछुट्टाउन धन सक्दछ, प्रदशेले छुट्टयाओस ्भनेर त्यसो भयो भने हामीले  ढेड ढेड करोड 

चाधहन्छ होला भनरे त्यही धहसाबले छुट्टाएर राख्यौं पधछ संघ सरकारले छुट्टाई धदया हुनाले हामी पधहलो वषिमा छौं। हामी 

त्यो सब ै ठूलो रकम खचि गनि सक्ने धस्थधतमा छैनौं त्यस कारणले त्यसलाई धवकास धनमािणकै संरचनाकै धनमािणकै कुरा 

काममा खचि गरौं भनरे हामीले गत साल प्रबन्ि गर्यौं। यस पटक उहााँले िेरै माग गनुि भाधथयो, हामीले अधलकधत धमस्टेक 

भयो हाम्रो बुझाईमा अधलकधत समस्या भयो हनै ? मलैे धजल्ला समन्वय सधमधतको पदाधिकारीसाँग जे कुरा भन्या धथयौं, 

अथि मन्त्रीज्यसूाँग पधन उहााँहरुको कुराकानी भाधथयो। यहााँ अधहले पचपन्न लाख मात्रै भएको छ धहजो उहााँको सधमधतको 

साथीहरु न ैआउनु भएर एउटा धजल्ला समन्वय सधमधतलाई पााँच लाख धदने कुरामा हाम्रो गधम्भर चााँधह आपधत्त छ। सारै 

अपमान भो हाम्रो, हामी धफताि गछौं त्यो भनेर धफताि भनेर जानु भयो। धफताि धकन गनुि हुन्छ? केही त गर्यो सरकारले बल्ल 

बल्ल धदई रहकेो छ। सरकारले त्यसमा अधलअधल पााँच दस लाख फेरर पधन थपौंला। सधकदनै भने अधहले ढोका त खोल्यो 

धन त चाधब खोल्यो, ढोका खोल्यो, अब यो काम त अब प्रारम्भ भयो। यसलाई त्यसरी रुपमा धलनु होला भनेर भन्या छौं। 

यसमा हामीले यस पटक अधलकधत समस्या पैदा भएको छ रकम थोरै भयो भनेर। अ उहााँहरुको िरैे रकम खचि गने ठाउाँ 

पधन छैन। खाली अनुगमनको कामलाई कसरी प्रभावकारी गराउने र अनुगमनको धजम्मा हामीले उहााँहरुलाई थप धदयौं भन े

मात्रै उहााँहरुलाई पैसा अधल खचि गनि सक्ने ठाउाँ हुन्छ। सोचया चााँधह के धथयो भन ेहाम्रो पवूाििार धवकास कायिक्रम जे हुन्छ। 

त्यो मधसनो मधसनो कायिक्रम िरैे हुने भाहुनाले सायद एउटै धनवािचन क्षेत्रमा पन्र धबस वटा कायिक्रम हुन सक्दछ हाम्रो 

कायिधवधि अनुसार त्यसो भए त्यसको सबैको अनुगमन गने धहसाबले कुरा हाम्रो कमजोर कायािलयहरुले कमिचारीहरु थोरै 

भएको कायािलयहरुलाई गाह्रो होला। धजल्ला समन्वय सधमधतलाई न ै धदने हो धक ?  त्यस्तो गदािखेरर अधलकधत रकम 

छुट्टाईधदनु पलाि भन्ने भो। यस पटक त्यसको अधल अधल समस्याहरु कमजोरीहरु त्यहााँ भएको छ। अब अको कुरा एकीकृत 

प्रधशक्षण प्रधतष्ठान भन्या छ। नाम हामीले अलग राख्या छौं त्यो भनकेो प्रदशे प्रधशक्षण प्रधतष्ठान नै हो जसको हामीले  ऐन 

बनाएका छौं त्यो ऐनको अनुसार हामीले एक्याडमी स्थापना गनुि पर्यो त्यसको लाधग चाल ुखचिमा हामील ेएक करोड जधत 
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छुट्याएको लाग्छ मलाई।पचास लाख छुट्याएका छौं। कायािलय स्थापना संचालनको लाधग कमिचारी चाधहयो हामीलेअधघ 

न ै बनाएकोकायिकारी अधिकृत पधन चाधहयो। त्यसमा केही                                                                                                                                       

कमिचारीहरु पधन चाधहन्छ। त्यसको भवन संरचना धनमािणको लाधग हामीले यस पटक ६(छ) करोड रकम छुट्याएका छौं। 

जस कारणले यो यधत धकन गर्या? हामीले साथीहरुले यो पधन कुरा उठाउनु भयो माननीयज्यहूरुले यो प्रधशक्षणमा िेरै पैसा 

उठायो िेरै पैसा राख्यो। यो सन्दभिमा म एउटा कुरा के भन्न चाहन्छु भन ेअथि मन्त्रीज्यसूाँग मेरो सल्लाह भाछ भन,े  यस 

पटक मन्त्रालयमा धशषिकगत रुपमा दईु लाख, पााँच लाख, पचास हजार, तीस लाख, चाधलस हजार त्यस्तो पधन िेरै 

प्रेसरका कायिक्रम राख्या हुन्छ। त्यसलाई हामीले सब ैकाटेर धमधनमम जधत  नभई नहुनी हो जधत हुने हो गरेर रकम पधन 

कटौती गद ैगद ैलगेर एक अरब रकम धनकालौं सकभर र एक अरब जधत हामीले सडक धनमािणमा या खानेपानी, धसंचाईमा 

खचि गरौंला भनरे हामीले सल्लाह गयाि धथयौं। त्यसबलेा हामील े घटाउन धनकै घटायौं मन्त्रालयबाट आएको त्यसको 

प्रधशक्षणका कायिक्रमहरु, ताधलमका प्रधशक्षणका कायिक्रमहरु हनै ? तर घटाउाँदा पधन हामीले पचास चाधलस करोड भन्दा 

परु्याउन ैसकेनौं त्यस कारणले भन्दाखेरर फेररपधन कधतपय कुराहरुमा टेकधनकल मन्त्रालयहरुमा िरैे प्रधशक्षण चाधहने हुन्छ। 

िेरै स्वास््य मन्त्रालय टेकधनकल मन्त्रालय भयो, कृधष मन्त्रालय त्यस्तै भयो, वन मन्त्रालय त्यस्तै भयो, िेरै मन्त्रालयहरु 

भएको हुनाले त्यसमा प्रधशक्षणमा मात्रै काटनी भधन काटेर मात्रै भएन अधनवायि आवश्यकता परेको कुराहरुलाई राख्ने कुरा 

भएको छ। त्यो प्रधशक्षणको कुरा हो र यो प्रधशक्षणको कुरा अलग अलग छ। त्यो मन्त्रालयगत रुपमा प्रधशक्षणको कुरा हो 

हामीले यहााँ के भन्यौं भनदेधेख प्रदशेको सब ैकमिचारीहरुलाई संघीय शासन प्रणालीको ममि र भावना अनुसार प्रधशधक्षत गनि 

जरुरी छ। अधहलेको नयााँ जनु संरचना पररवतिन भयो, जनु व्यवस्था पररवतिन भयो, त्यस अनुसार उनीहरुको कायिशलैी 

पररवतिन कुरा, उनीहरुको कायिपद्धधतमा पररवतिन गने कुरामा हामील ेप्रधशधक्षत गनुि पनेछ। तेधतखेर तपाईकंो होस्टाइल नहोस ्

धक परुानो कमिचारीको वधकि ङ्ग स्टाइल र अधहलेको नयााँ व्यवस्था धबचको अन्तर्द्िन्द भएर डेधलभरी धदन ेकुरामा समस्या 

भई राखेको छ, त्यो कुरा अन्त्य गनिको लाधग कमिचारीहरुलाई नयााँ पररधस्थधत अनुरुप ताधलम धदनु पने भन्ने छाँदछै र यसल े

एउटा वधकि ङ्ग क्यालेण्डर बनाई ३६५ धदनको वधकि ङ्ग क्यालेण्डर बनाएर बाह ैमधहनाको वधकि ङ्ग क्यालेण्डर बनाएर 

ताधलमको प्रबन्ि गरोस ्भन्ने चाहनाको अनुसार हामीले छुट्याएको त्यसो गदािखरेर त्यो पचास लाख पधन या त्यो रकम 

पधन थोरै हुन सक्दछ। त्यस्तै प्रकारले फेरर हाम्रो जनप्रधतधनधिहरु छन।् पचचासी वटा स्थानीय तहका प्रधतधनधिहरु एघार वटा 

धजल्लाकै जनप्रधतधनधिहरु उनीहरुलाई पधन हामीले ताधलमको प्रबन्ि गनुिपने, एमपावर गनुिपन ेहाम्रो पधन धजम्मा छ हनै? 

त्यस कारणले त्यो कामहरुमा पधन हामीले िेरै कामहरु गनुिपने छ। हाम्रो माननीयहरु हामी आफै पधन मन्त्रीहरु माननीयहरुको 

पधन एमपावरमेण्टको कुरा छ। त्यस कारणले यो सबैको क्षमता धवकासको कुरा छ। यो ताधलमको लाधग हामीले यस पटक 

प्रबन्ि गर्या छौं त्यस कारणले यो ताधलम हाम्रो लाधग अधहले नभई नहुने ताधलम हो र जनशधक्तको उधचत व्यवस्थापन गनि 

नसकेसम्म, दक्ष जनशधक्त उत्पादन गनि नसक्नेसम्म, भ्रष्टाचारको धनयन्त्रणका धनयन्त्रणको कुरा, सशुासन कायम गने कुरा, 

धक्वक डेधलभरर, सधभिस डेधलभरी गने कुरा सम्भव छैन। त्यस कारणले त्यसको लाधग हामील ेहाम्रो संमधृद्धको प्रारयररटीको 

छैटौं नम्बरमा जनशधक्तको समधुचत धवकास गने भन्या छौं त्यो भनकेो हाम्रो प्रदशेमा रहकेा मन्त्रालयहरु, धवधभन्न संस्थाहरु, 

धवधभन्न धनकायहरु, धवधभन्न आयोगहरुमा काम गने मान्छेहरुको क्षमता अधभवधृद्ध न ैहो हनै? कधतपय यस पटक बजेट 

खचि गनि नसकेको प्राधवधिक कमिचारीहरुको अभाव धतधनहरुको योग्यताको कमी धतधनहरुको दक्षताको कमी हामीलाई 

चाधहने चाधहन ेकमिचारीको कमीले पधन हामीले िोखा पाई राख्या छौं त्यस कारणल ेत्यसको क्षमता अधभवधृद्ध पधन हाम्रो 

आजको आवश्यकता हो त्यसको लाधग हामीले यो रेधनङ्ग एकेडेमी खोल्ने  त्यसको लाधग भवन बनाउन ेर भवन बनाउन े

सन्दभिमा एउटा कुरा यहााँधनर के भन्न चाहन्छु भनेदधेख मधन्त्रपररषदक्ो बैठकमा हामीले छलफल चलाएर के भनेको भनें 

दधेख हामीले सब ैजग्गाहरु पधहचान गने, भौधतक संरचनाहरु धनमािण गने, प्रदशे सरकारलाई चाधहने भौधतक संरचना धनमािण 

गनिको लाधग जग्गा पधहचान गनिको लाधग हामीले कायिक्रमहरु बनाएका धथयौं खास गरेर भौधतक भौधतक धवकास 

मन्त्रालयको सधचवको नतेतृ्वमा एउटा सधमधत बनाएका धथयौं त्यो सधमधतले चार मधहना लगातार लगातार काम गरेर एउटा 

ररपोटि धदई राखेको धथयो एउटा धकत्ता नम्बर यसको क्षेत्रफल र नाम सधहतको यसको कुन ठाउाँमा कुन मन्त्रालय कुन 

कायािलयको भवन बनाउने भनेर पधन उनीहरुले धसफाररस गर्या धथए। त्यसको आिारमा मधन्त्रपररषदक्ो बैठकले सायद 

मलाई लाग्छ १३-१४ मधहना अगाडी होला त्यो मधहना अगाडी हामीले सब ै क्याधबनेट धनणिय गरेर हामीले संघीय 
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सरकारमा पठाईधदएको हो। यो यो ठाउाँमा यो यो मन्त्रालय बनाउने कायािलय बनाउने भनरे हामीले पठाएको आजका 

धदनसम्म त्यसको अत्तो पत्तो छैन र यस पटक फेरर हामीले िेरै पटक संघीय सरकारको कान तताएकै छौं। अब त्यसको 

प्रबन्ि हामीले गछौं गछौं भनी राखेको छ र त्यसमा हामीले के भनेका हौं भनेदधेख प्रदशे सभा भवन कहााँ राख्ने ? प्रदशे 

सभाको सधचवालय कहााँ बनाउन?े भन्दाखेरर हाम्रो सोचाई के धथयो भनें एउटै ठाउाँबाट सब ैप्रशासधनक डेधलभरी होस।् 

सधभिस डेधलभरी होस ्त्यसो हुाँदाखेरर जनतालाई सधुविा हुन्छ, त्यसकारण एउटा एडधमधनस्रेधटव जगह हामीले रत्न वररपरर 

पाकि मै बनाउने र अधहल ेहधेभ इधक्वपमेण्ट भएको ठाउाँ या राष्ट्र बैंक पछाडी जनु माधथधतर रहकेो छ त्यहााँ प्रदशे सभा भवन 

बनाउन ेत्यहीं प्रदशे सभा सधचवालय बनाउने र यता पट्टी जेलको हामी मन्त्रालयहरु बनाउाँछौं, भनरे हामीले धनणिय गरेका 

धथयौं। तर यस पटक हामीले के छुट्यो भन ेत्यो हधेभ इधक्वपमेण्ट धडधभजन कायािलय संघीय सरकारको मातहतमा रहकेोले 

फेरर उसको अको  माथापधचच गने भयो। त्यसो हनुाले हामील ेके धनष्ट्कषिमा पगुेका छौं भने प्रदशे सभा भवन हामी यधह 

ठाउाँमा बनाउाँछौं गण्डकी प्रदशे प्रधतष्ठान पधन हामीले यधह ंबनाउाँछौं। दईु वटा कायािलयलाई पगु्ने जग्गा यहााँ छ। यधह बनाउने 

भनेर हामीले धनणिय गर्या छौं त्यसकारणले त्यो सभा भवन चााँडौ भन्दा चााँडौं भनरे हामील ेत्यसको लाधग रकम छुट्याएका 

छौं। अब अको प्रदशे लोक सेवा आयोग गठन गन ेबाटो खलु्या छ। लोकसेवाको धविेयक यो सम्माधनत सदनमा हामील े

पेश गर्या छौं। त्यो धविेयक पास हुने धबधत्तकै प्रदशे लोक सेवा अब गठन गनुि पर्यो। यसमा जे प्राविान छ प्राविानको 

आिारमा प्रदशे लोकसेवा गठन भई सकेपधछ त्यसको कायािलयल स्थापना गनुि पर्यो त्यसको चाल ुखचिको प्रबन्ि गनुि 

पर्यो, प्रशासधनक खचिको प्रबन्ि गनुि पर्यो साथै त्यसको फन्शधनङ्गमा िेरै खचि लाग्छ भने त्यसको कररब छ करोड, छ 

करोड रकम हामीले छुट्टाएका छौं त्यो छ करोड धभत्र भवन धनमािण गने तीन करोड सधहतको रकम हुन्छ यसरी तीन करोड 

कायािलय स्थापना गने िेरै रेधनङ्ग िेरै परीक्षण धलइएको पने हुनाले खचि पधन िेरै हुन्छ, भवन पधन धनमािण गने भनरे 

त्यसको लाधग हामीले छुट्टयाएका छौं। त्यसो गरेर मात्रै हाम्रो प्रदशे सााँचचै सााँचचै नै आफ्नो प्रदशे स्वायत्त सरकार हो 

त्यसको अनुभधूत जनु हामीले लोकसेवा आयोग गठन गरेर धनजामधत कमिचारीहरु प्रदशेलाई चाधहने तल चाधहने गठन गछौं 

भनाि गने प्रधक्रया हामी अगाडी बढाउाँछौं। त्यो बलेा मात्रै अधलकधत जनशधक्तको व्यवस्थापनमा प्रदशेको स्वायत्तको 

प्रत्याभधूत हनुे भाहनुाले यसलाई हामीले जोडका साथ उठाएका छौं र अको कुरा भनेको धवद्यतुीय सशुासन गरुुयोजना, गत 

वषि पधन हामीले भनेको हो जेनरेली त्यसको सामान्य हामीले ड्राफ्ट बनाएका छौं यसको इ-गभनने्स स्थापनाको लाधग 

कररब पााँच छ अरब लाग्ने भाहनुाले यो यो गभमेन्टसाँग तालमले गराउनको लाधग वैिाधनक सल्लाह गनुि हामीले त्यसलाई 

पधन तोक्या धथयौं तर त्यो काम मलैे अधहले अगाडी बढाएको छैन। धकनभने फेरर धवदशेसाँग ऋण धलनु पने धवदशेसाँग ऋण 

धलंदाखेरर फेरर संघ सरकारको अनुमधत धलनु पने िेरै तपाई्को माथापचचीधै गनुि पने त्यधह माथापधचच गरर राख्या त्यसैल े

पधन यो काम अगाडी बढेको छैन। संरचनाकै काममा अगाडी बढाउन त्यो बाटोकै काम अगाडी बढाएको छैन, प्रदशेलाई 

चाधहने भवनको काम अगाडी बढाएको छैन, तपाईकंो त्यो आईटीमा धकन यधत खचि गछौ इगभनेन्सलाई धकन यधत खचि 

गने भनरे मलाई बचन लगाएको पधन छ तर यो कुरा भवन बनाएर मात्रै हुन्न त्यसलाई प्रभावकारी ढंगले संचालन गनिको 

लाधग यो िरैे आवश्यक छ भन्दाखेरर भ्रष्टाचार गनुि भन्दा पधन त्यसको लाधग इ-गभनेन्स न ैसबभैन्दा महत्वपणूि पाटो हो।इ-

गभिनेन्स स्थापना गयो भनेदधेख भ्रष्टाचारको ५०% घटछ भन्ने मरेो धवश्वास छ। त्यसमा प्रभावकारी ढगंले हामीले ऐन कानून 

बनाउन े संरचना धनमािण गने हो भन ेभ्रष्टाचार धनयन्त्रण गनि पधन इगभनेन्सको महत्वपणूि भधूमका छ जनताले घरमै बसेर 

कधतपय सेवा पाउन्छन् तब मने टु मेनुअल वकि  स्वात्तै घटेर जान्छ। जब म्यानुअल कुरा घटेर जान्छ मान्छेसाँग बागेधनङ्ग गन े

कुरा भटेघाट गरेर तपाईकंो कधमशनको लाधग बागेधनङ्ग गने कुरा स्वत: घधट हाल्ने भयो त्यसैल ेसशुासन कायम गन े

कुरामा महत्वपणूि भधूमका धनवािह गछि भन्ने पधन हुन्छ त्यसैले धवद्यतुीय सशुासन बनाउन ेकुरामा हामीले जोड धदएकै छौं। 

अब यहााँ अधलअधल कन्फुज हुन ेकुरा मखु्यमन्त्री कायािलयमा प्रदशे सभा भवनको धड.धप.आर. बनाउने ५० लाख रकम 

छ। उता भवन बनाउाँदा अकोधतर रकम छुट्याएका छौं हामी एकै ठाउाँमा राधखधदए पधन हुन््यो तर अब धड.धप.आर. तयार 

गने काम मखु्यमन्त्री कायािलय माफि त हुन्छ त्यो काम गने फेरर भवन धनमािण कायि सहरी धवकास मन्त्रालयले हुन्छ र अरु 

सब ैभवनहरु पधन त्यसैले बनाउन ेभाहुनाले त्यसमा हामी कुनै कन्फयजुनमा पने जरुरी छैन। धडधपआर बनाउनु नै पर्यो। 

इधष्टमेट नगररकन हामी टेण्डरमा जान नसक्न ेभयो। टेण्डरमा जानु भन्दा अगाडी तपाइको कामको लाधग हामीले यो रकम 

छुट्टयाएको हो भन्ने कुरा धन यहााँहरुले बुझ धदनु पछि। अको चााँधह प्रदशे धवकास प्राधिकरणको कुरा उठ्या छ त्यो चााँधह नयााँ 
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संरचनाको कुरा हो। हामीले यो चााँधह धवषयमा जानु भन्दा अगाडी यहााँहरु समक्ष म के धनवेदन गनि चाहन्छु सभामखु माफि त 

म माननीय सदस्यहरुलाई म के अवगत गराउन चाहन्छु भन्दाखेरर अन्तरप्रदशे पररषदक्ो बैठकमा मखु्यमन्त्रीले बारम्बार 

उठाएको धवषय के धथयो भन ेप्रिानमन्त्रीको साम ुअथिमन्त्री र गहृमन्त्रीको साम ुबारम्बार उठाएको धवषय के धथयो भने 

कमिचारीको जनु खालको समायोजन भयो यो कमिचारीको समायोजन व्यवधस्थत भएन, व्यवधस्थत भएन भन्दाखरेर 

व्यवधस्थत छाँद ैधथएन। व्यवधस्थत नहुाँदाखेरर गण्डकी प्रदशे सरकारल ेके भन्यो प्रदशे  कमिचारी िरैे मागेर मात्र हुाँदनै त्यसको 

खचि पधन िेरै न ै हुन्छ त्यसकारणले हामीलाई चाधहने जधत मात्रै कमिचारी धलयौं बधत्तस सयको हामीले यहााँबाट 

धहसाबधकताब गरेर पठायौं अब त्यहााँ सदुरुपधिमले पैंताधलस सय पठाएछ अन्दाजमा जधत िेरै मागेधन िेरै माग ेपधछ जधत 

गदािपधन अधल थोरै चााँधह िेरै न ैआउाँछ भनरे उसले पैंताधलस सय पठाएछ। हामीभन्दा त उनीहरु कम हुनु पने हो। कणािली र 

उनीहरु कम हनुु पने हनै? हामील ेबधत्तस सय पठायौं त्यसको चााँधह  धसधक्टसेभने प्रसेन्ट या दईु धतहाई गदािखेरर बाइस सय 

जधतको चााँधह धहसाब गर्यो धतनीहरुले उनीहरुले पैंताधलस सयको सत्तरर प्रसेन्टको धहसाबले उनीहरुले बधढ पाउने भयो। 

त्यसकारणले यो अत्यन्त अवैज्ञाधनक, अव्यवहाररक, अवस्तुवादी छ भनेर हामीले िेरै पटक कुरा उठाएर अधहले जे हो 

त्यधत भाछ त्यसलाई तुरन्त पठाई धदन ेयसको ररभ्य ूगनुि पछि हामील ेर ररभ्य ूगनुि पछि भन्दा प्रिानमन्त्रीले तपाईको रुधलङ्ग 

गनुि भाधथयो लास्टमा चााँधह बैठकको आरम्भ गदाि फेरर पधन प्रदशेहरुले ओ एण्ड एम अगेनाइजेशन एण्ड म्यानेजम्याण्ट 

ररपोटि तयार गने, वजै्ञाधनक तयार गने, त्यो वजै्ञाधनक ररपोटिको आिारमा त्यसको आिारमा फेरर चााँधह कमिचारीको 

समायोजन गने भन्या हुनाले हामीले नेशनल स्टाफ कलेज जावलाखेलको स्टाफ कलेको सम्झौता गरेर गण्डकी प्रदशेको 

लाधग प्रदशेको ओ एण्ड एम ररपोटि तयार गनिको लाधग उनीहरुलाई हामीले बाइस लाख खचि गर्या छौं। उनीहरु अधहले 

अध्ययनको क्रममा छन्। िेरै धजल्ला धजल्लामा गएर, सब ैठाउाँमा गएर कस्तो कस्तो संरचना चाधहन्छ? कुन कुन संरचना 

चाधहन्छ ? प्रदशे सरकारलाई साझा अधिकारको सचूीमा के के संरचना चाधहन्छ ? या तपाईकंो आफ्नो एकल अधिकारको 

सचूीमा के के अधिकार चाधहन्छ ?  कायिधवस्तधृतकरणले के के कुरा भन्या छ त्यो सरि सब ैकुरा हरेेर संरचनाको प्रबन्ि गने। 

संरचनाको आिारमा जनशधक्तको व्यवस्थापन गने भनरे तयार गने अधन्तम अधन्तम पगु्दछै। उसल ेपधन हामीलाई बारम्बार 

के भन्यो भनेदधेख गण्डकी प्रदशे सरकारले यो ओ एण्ड एम ररपोटि तयार गरी रहाँदाखरेर एउटा मखु्यमन्त्रीको कमाण्डमा 

रहकेो र शधक्तशाली त्यस्तो एउटा प्राधिकरणको व्यवस्था गनुि पर्यो जसले संघ सरकारसाँग धसिै कुराकानी गनि सकोस ्

अैाधखर मन्त्रालयगत कुराहरु पधन क्याधबनटेमा पास गर्यो क्याधबनेटबाट पास गरेर फेरर मखु्यमन्त्री कायािलयबाट न ैजान े

हुन्छ पधहलो कुरा संघ सरकारसाँगको िेरै कुराकानी गदािखेरर साझा अधिकारधभत्रको सचूीको कुरा, एकल अधिकारको सचूी 

धभत्रको कुरा या वैदधेशक तपाईकंो ऋण धलन ेकुरा, सब ैकुरा गदािखरेर चााँधह त्यसरी गनुि पने हुन्छ। पधहलो कुरा दोस्रो कुरा 

चााँधह यो वैदधेशक अनदुान या ऋण सहयोग आधद इत्याधद के हुन्छ त्यसको पधन प्रभावकारी संरचना नभईकन हुाँदनै। 

उनीहरुले धवश्वास ैनगने भो। दोस्रो कुरा तेस्रो कुरा चााँधह जो प्रदशेको गौरवको आयोजनाको कुरा गरी राखेका छौं प्रदशेका 

गौरव आयोजनाको कुरा गदािखेरर यसमा हामील ेहाम्रो उद्योग, पयिटन, वन तथा वातावरण मन्त्रालयले रकम खचि गन े

मन्त्रालय मध्य ेएउटा त्यो मन्त्रालय पधन एक पछि। अधहले त्यसको ररपोटि आएको छैन तर त्यस्तो हुन्छ जस्तो लाग्छ मलाई। 

त्यसको एउटा रकम खचि गनि सकेन। हामीले डेभेलपेमेण्ट प्रोजेक्ट तयार गने भनरे प्रदशेको गौरवको आयोजनाहरुको चााँधह 

प्रोजेक्ट बैंक तयार गने त्यो प्रोजेक्ट बैंक तयार भई सकेपधछ त्यसको धफधसधबधलधट स्टडी या धडधपआर तयार भई सकेपधछ 

त्यसको इन्भेस्टमेन्ट कन्रेन्स गन ेभनेको हामीले लगानी सम्मलेन भन्या धथयौं त्यो लगानी सम्मलेन धकन गनि सकेनौं 

भनेदधेख लगानी सम्मलेनमा हामील े लगानीकतािहरुको अगाडी पस्कने कुनै योजना तयार भएन, हाम्रो त्यसको 

धफधजधबधलधट स्टडी तयार हनु सकेन, त्यसको धडधपआर पधन तयार हनु सकेन। त्यसकारणले त्यस्ता कारणले गदािखेरर 

मन्त्रालयको आफ्नै काम िेरै छ धकनभने एउटै मन्त्रालयले पााँच सात वटा मन्त्रालयको काम हनेे भाहुनाल े हाम्रा 

मन्त्रालयको कामको लभेल हदेािखेरर कामको धसमा हदेािखरेर यो सब ैमोटो मोटो ठूलो ठूलो कामहरु गनि सक्ने दधेखएन। 

हाम्रो अनुभवले त्यो भन्या भाहुनाले यस्तो प्रोजेक्टहरु तयार गने र प्रोजेक्टहरुलाई नीधज क्षेत्रले आव्हान गने कुरा वैदधेशक 

लगानी या प्रधवधि र पूाँजी धभत्राउने कुरा,  संघ सरकारसाँग धडल गनुि पन ेधवकास धनमािणका कुराहरु,  खास गरेकन काम 

गररकन धडधसजनमा हाम्रो सम्पणूि अनुदानमा जोड लगाउने कुरामा त्यसको महत्वपणूि भधूमका हुन्छ भनेर हामीले अधहल े

तत्कालको लाधग यो सदा सदा घामजनु रहसेम्म रहने कुरा कुनै पधन संस्थामा हुाँदनै होला त्यसकारणले अधहले तत्कालको 

लाधग हामील े यो प्रबन्ि 
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गर्या छौं । यो पााँच वषि बााँधक चार वषिको अवधिमा यो अभ्यास गछौं हामीले। त्यसले कस्तो पररणाम धदन्छ धकनभने संघ 

सरकारले पधन पधहला यो वैदधेशक अनुदान सब ै व्यवस्थापन गने धजम्मा वैदधेशक सहायता महाशाखा अथिमन्त्रालय 

अन्तगित धथयो त्यसले धडधलङ्ग गदािखरेर त्यो व्यवस्थापन हुन सकेन। ठूलो ठूलो लगानी दश अबि, धबस अबि, पचास 

अबिको लगानी त्यो महाशाखाल े व्यवस्थापन गनि सकेन त्यस कारणले संघमा पधन त्यो योजनाहरुको व्यवस्थापन गनि 

नसक्न े रहछे। त्यसकारणले योजना आयोगले व्यवस्थापन गनि सकेन, अथि मन्त्रालयको कुन ै शाखा महाशाखाल े

व्यवस्थापन गनि सकेन, धवभागल ेव्यवस्थापन गनि सकेन त्यसकारणले प्रिानमन्त्रीको नतेतृ्वमा रहन ेया अथि मन्त्रालयको 

मन्त्री पधन रहने योजना आयोगको उपाध्यक्ष पधन रहने गरेर एउटा शधक्तशाली लगानी बोडिको पररकल्पना त्यसकारणल े

केन्द्रले गर्या हो त्यसकारणले त्यसको नक्कल त गर्या होइन तर पधन यहााँ पधन चाधहने रहछे यहााँपधन। अधहले नक्कल 

गरेको जस्तो दधेखए पधन गण्डकी धवकास प्राधिकरण यसो अथिमा हामीले गर्या हो र यसमा हामीले चौि करोड रकम धकन 

राखेका छौं ? हामीले यो गत वषि भनेको आठ करोड रकम धड.धप.आर. हरु तयार गनिको लाधग, धफधजधबधलटी तयार 

गनिको लाधग हो कम से कम दश करोडको त्यस्तो गौरवको आयोजनाको तयार गनुि पर्यो भन्या धथयौं त्यो काम बााँधक 

एउटा धथयो, त्यही काम गनिका लाधग हो । बााँधक अरु थप कुराहरु केही धडधपआर गनुि पनछे। त्यसको लाधग हामीले सब ै

धडधपआरको रधजष्टरको काम त्यहााँ राख्या छौं र त्यसको संचालनको लाधग हामीले पचास लाख रुपैयााँ प्रबन्ि गरेको जस्तो 

लाग्छ। एक करोड रुपैयााँ चाल ुखचिमा राख्या छौं बााँधक चौि करोड रुपैया हामीले यो सवेप्रोजेक्टको बोडि तयार गनिका 

लाधग हामील े छुट्टयाएका छौं। अरु पधन िरैे प्रभावकारी कामहरु अनुगमनको कामपधन यसले गनि सक्ने भयो लगानी 

धभत्राउने काम पधन यसले गनि सक्ने भयो, संघ सरकारसाँग पधन धडधलङ्गको काम पधन गनि सक्न ेभयो। त्यस्तो एउटा 

संस्थाको अपररहायिता अनुभधूत गर्या हुनाले हामीले धवकास प्राधिकरणको कन्सेप्ट ल्याएका छौं। अको एउटा, यस पटक 

हामीले जीप, कार खररदमा तीन करोड रकम राख्या छौं। त्यो भन्या दईु वटा गाडी धकन्छौं हामीले एउटा प्रदशेको 

मखु्यमन्त्री कायािलयमा अरु तीन वटा मन्त्रालय त्यहीं छ आफू समेत तीन वटा मन्त्रालय त्यहीं भाहुनाले कमिचारीहरुको 

ओसार पसारको लाधग एउटा गाडी चाधहयो। यो प्रदशे सभाको लाधग पधन एउटा गाडी चाधहएको भन्ने छ। प्रदशे सभाको त 

चाधहने छ यो थाहा छैन। दईु वटा गाडी धमधनमन दईुवटा बक्स धकन्न ुपने छ हामीलाई र बक्स धकन्दाखेरर हामीले प्रोबेबली 

हामीले अल्टरनेधटभ इनजीबाट धबजलुीबाट चल्ने गाडी धकन्नु पनछे भन्ने छ हामी परेोधलयम पदाथिबाट भन्दा पधन त्यो 

अधल महगंो हुन्छ धकन्ने त थाहा छैन त्यसको अधहले प्रबन्ि गने। केही धनकायहरु केही आयोगहरु गठन गदछैौं त्यसको 

लाधग केही गाडीहरु दधेख धलएर त्यसको प्रबन्ि गर्या छौं। अको कुरा हामीले प्रदशे धवकास पररषद गठन गरी सक्या 

छैनौं।प्रदशे धवकास पररषदको गठन गरी त्यसको बैठक राख्नु पनछे।त्यो सामान्य कुरा हो तर आवधिक योजना धनमािण गन े

प्रदशेको योजना धनमािण गने संघको योजनासाँग धदगो धवकासको लक्ष्यसाँग तादत्मयता राख्ने हाम्रो यो प्रदशे मात्रै हो र हाम्रो 

प्रदशेको प्लाधनङ्गको त्यो खाका हरेेर अरु सब ैप्रदशेहरुले हाम्रो प्रदशेलाई आफ्नो रेफरेन्स बुकमा आफ्नो योजना बनाई 

राखेको छ तर त्यसमा  हामीले यसमा आधिकाररक रुपमा हामीले प्रदशे धवकास पररषदको बैठक राखेर गनुि पने हुन्छ 

त्यसको लाधग हामीले थोरै रकम छुट्टयाएका छौं। धबस लाख जधत छुट्टयाएका छौं त्यो नपगु पधन हनु सक्दछ पधचचस लाख 

तर यो काम एकदमै महत्वपणूि काम छ र प्रदशे समन्वय पररषदको काम पधन यहााँहरुले बजेट हामीले तीस लाख छुट्टयाएका 

छौं शायद तीस लाखले नपगु्न पधन सक्छ फेरर यो तपाईहंरुलाई िरैे लाग्या होला तीस लाख धकन चाधहयो भनेर होला? गत 

वषि हामीले १० लाख छुट्टयायौं ५-६ लाखमा पगु्छ होला भनरे। पधहलो बैठक त हाम्रो पााँच छ सात लाखमा सक्यो। दोस्रो 

बैठक हाम्रो बीस लाखमा धकनभने दईु धदन त राख्नु पर्यो सब ैत आउनु पर्यो र त्यसमा महत्वपणूि काम पधन भएको छ 

हाम्रो प्रदशेको राजनीधतक समस्याहरुको समािान, कधह ंधसमानाको होला, कधह ंकेन्द्रको होला, कधह ंवडाको धववाद हो 

भन ेत्यसलाई समािान गनि मखु्यमन्त्रीको नेततृ्वमा एउटा सहजीकरण सधमधत सहयोग सधमधत गठन गरेको छौं हामीले सपै 

ऐन कानूनहरु तपाईकंो कानूनसाँग धमल्नु पर्यो धवधि प्रकृया धमल्नु पर्यो, अवैि ढंगले बनाई राख्या दधेखन्छ। प्रकृया 

नपरु्याइकन बनाई राखेको दधेखन्छ त्यसकारणले काननू धनमािण गने कुरामा पधन प्रदशे सरकार र स्थानीय सरकारको धबचमा 

तारतम्यता होस ्कधन्सस्टेन्सी होस ्कम्पेधटबल होस ्भनेर हामीले स्थानीय तहमा कानून तजुिमा सहजीकरण सधमधत बनाएका 

छौं त्यो सधमधतले धवधभन्न रेधनङ्गहरु गरी राख्या छ। यो हामीले तीस लाखमा सामान्य कायािलयको खचि पगु्ला भनरे गर्या 

छौं धकनभने यसमा एक डेढ करोड लाग्न सक्छ र अधहले हामी धवधभन्न एनधजओसाँग हाम्रो मखु्यन्यायाधिवक्ताको कायािलय 

जो यसको संयोजक हुनु हुन्छ उहााँले संयोजन गरेर िरैे काम गर्या हुनाले कररब कररब एक करोड बराबरको सहयोग 
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हामीलाई ल्याउन सक्छौं होला भनेर आशा राखेको छ र अरु प्लाधनङ्ग कधमशनको उपाध्यक्षको नेततृ्वमा स्थानीय तहमा 

योजना तजुिमा गदािखेरर प्रदशेको योजना तजुिमासाँग तादात्मयता धमल्नु पर्यो, वकि  प्लान धमल्नु पर्यो, संघको योजना छ 

भन ेत्यो वेवलने्थ धमल्नु पर्यो त्यसको सोंच, लक्ष्य र कायिक्रम एकै धदशाधतर फकेको बनाउनु पर्यो त्यसको धहसाबले पधन 

हामीले काम गर्या छौं र हाम्रो उपाध्यक्षज्यकूो नेततृ्वमा पधन िेरै यएुनधडपी लगायतका िेरै संस्थाहरुसाँग सहयोग मागरे 

उनीहरुसाँग खचि ब्यहोने पररपाटी हामीले बसाल्या छौं। यएूनधडपीसाँग मरेो िेरै कुरा भाछ। एधसया फाउण्डेशनको यता 

तपाईकंो एन.धड.आई.को त्यस्ता संस्थाहरुसाँग कुराकानी गरेर त्यो कुराको प्रबन्ि गरेर आछौं। त्यसकारणले प्रदशे समन्वय 

पररषदको बैठक हामीले सामान्यता एक पटक भन्या छ हामीले दईु पटक बस्ने गर्या छौं। अब यो दईु पटक मात्रै होइन 

पररधस्थधत पदािखरेर अरु कुनै धवषयमा पधन पररषदको बैठक बोलाउनु पने हुन्छ। यसको लाधग पधन हामीले बजेटको 

व्यवस्था गनुिपने भएर यहााँ बजेटको व्यवस्था गर्या छौं र अधन्तममा अधन्तममा हामीले एक-दईु वटा आयोगहरु संस्थानहरु 

बनाउनु परेछ। त्यो बनाउाँदाखेरर सम्बधन्ित मन्त्रालयको गएको यो चााँधह मखु्यमन्त्री कायािलय अन्तरगतको मात्र भाहनुाल े

अधस्त हाम्रो नीधत कायिक्रम न ैभन्या छौं हामीले धवज्ञान प्रधवधि प्रधतष्ठान बनाउने भयो। तपाईकंो वन वातावरण मन्त्रालयल े

प्रज्ञा प्रधतष्ठान बनाउने भयो संस्कृधत मन्त्रालयले या सामाधजक धवकास मन्त्रालयले यस्तो प्रकारको अरु चााँधह प्रदशे 

अनुसन्िान ब्यरुो बनाउन ु पनेछ हामीले त्यो हाम्रो एकल अधिकार सचूी धभत्रको कुरा हो। त्यसलाई हामील ेभ्रष्टाचार 

धनयन्त्रण गने या चााँधह तपाईकंो अधख्तयार अथवा सतकि ता केन्द्र यसको अविारणाको आिारमा संचालन गनुि पछि होला 

यसको इन्टेधलजेन्सीको काम पधन हामीले भनी राख्या छौं त्यसको लाधग अको ठाउाँमा पधन हामीले खटाउन गने गर्या छौं 

त्यसकारणले यो सब ैकामहरु गरेर जे जे संरचना हामीलाई चाधहन्छ संरचनाको आिारमा गदािखेरर प्रदशे प्रहरी प्रधतष्ठान 

धनमािण गनुिपने प्रदशेका प्रहरीचौधकहरु धनमािण गनुिपने त्यो हाम्रो आन्तररक माधमला अन्तरगत िेरै कुराहरु आछ त्यसको 

केही न केही सबैको राम्रो ठूलो प्रोजेक्टहरु बनाउनु पदािखेरर चााँधह गण्डकी प्रदशे धवकास प्राधिकरणले त्यधत कामहरु गन े

भनेर त्यसको ररपोटि तयार भई सकेपधछ त्यो कायािन्वयन गने धजम्मा सम्बधन्ित मन्त्रालयलाई धदन्छौं हामी। प्रदशे धवकास 

प्राधिकरणले कायािन्वयन गने धजम्मा िेरै हुाँदनै। त्यो खाधल पोधलसीहरु बनाइधदने आिारहरु धनमािण गररधदने संरचनाको 

धडधपआर हरु तयार गररधदने कामहरु गछि यधत कुराहरु यहााँहरु समक्ष राखरे गण्डकी प्रदशे सरकारले यो वषि हामीले प्रक्षपेण 

गराएका छौं ७.१% हाम्रो आधथिक वधृद्ध दर हो नके्स्ट अको आधथिक वषिमा हामीले आगामी आधथिक वषि २०७५/०७६ 

मा ८% आधथिक वधृद्धदर हामील ेहाधसल गनुिपछि। हामीले अबको चार वषि धभत्र १०.२% आधथिक वधृद्धदर हाधसल गनि 

सधकएन। अको दश वषिसम्म तपाईकंो धदगो धवकासको लक्ष्य हाधसल गदािखरेर ११% को आधथिक वधृद्धदर कायम गनि 

सधकएन भन ेहामीले भनेको तपाईकंो दईु हजार डलर परु्याउन ेएक हजारबाट या पधचचस वषिपधछ पन्र हजार परु्याउन े

सम्भव हुाँदनै। त्यसकारण यो इन्फल्लेशन घटाउने कुरा धनयन्त्रण गन ेकुरा। मलू्यवधृद्धलाई धनयन्त्रण कुरा पधन सम्भव हुाँदनै र 

धदगो धवकास लक्ष्य परूा गनि पधन सम्भव हुाँदनै त्यसकारणले धदगो धवकासको लक्ष्यमा आिाररत भएर जे बजेट हामील े

ल्याई राखेका छौं त्यसमा म फेरर रोष्ट्रममा उधभएर माननीय सभामखु माफि त के अनुरोि गनि चाहन्छु भन ेधदगो धवकासको 

लक्ष्यहरुको बारेमा माननीय सदस्यज्यहूरुको िेरै आकषिण हुनु पर्यो। हामीले त्योसाँग जोधडएर िेरै योजनाहरु ल्याउाँछौं, अधन 

त्यसमा हाम्रो िरैे ध्यान गईराख्या दधेखदैंन र अधघल्लो पटकको बजेट ल्याउाँदाखेरर धदगो लक्ष्य समधेटएर नीधत कायिक्रम 

ल्याएको गण्डकी प्रदशे मात्रै धथयो छ वटा प्रदशेले धदगो धवकास लक्ष्य भनेको कुरै तपाईकंो उठाएको धथएन पधछ हामील े

िेरै पटक उठाएपधछ र संघल े संघ सरकारले पधन िेरै पटक उठाएको र यएूनधडपीले यसमा कन्सनि जनाएपधछ बल्ल 

अधहलेको बजेटमा नीधत तथा कायिक्रममा सब ैप्रदशे कायािलय यो धदगो धवकासको लक्ष्यलाई हामीले भेटाउनका लाधग 

काम गनुि पछि भन्ने आिारमा आएकोछ त्यसकारणले धदगो धवकासको लक्ष्य हाम्रो मध्यमकालीन लक्ष्य हो। अबको दश 

वषिधभत्र प्राप्त गनुि पन े२०३० मा हामील ेत्यो लक्ष्य प्राप्त गनुि पछि। त्यो लक्ष्य प्राप्त गदािखेरर भोकमरीको अन्त्य गनुिपनछे 

हामीले। त्यसकारणल ेभोकमरीको अन्त्य गनिका लाधग गण्डकी प्रदशेको उत्पादन बढन ै पर्यो। हामीले डबल उत्पादन 

बढाउने भन्या छौं। त्यसको लाधग कृधषमा एक खालको कामहरु गरी राखेको धथयो त्यसमा तपाईहंरुको गधम्भर 

ध्यानआकषिण गराउन चाहन्छु मलैे। कृधषमा कृधष उत्पादन बढेन भन े कृधष उत्पादन बढाउनका लाधग फेरर आिधुनक 

प्रधवधिको प्रयोग गनुिपन े होला, व्यवसाधयकरण गनुिपने होला, त्यसको संरचनाको धनमािण गनुिपन े होला हनै? अरु िरैे 

कुराहरु होला। आिधुनधककरणको, बजारीकरणको, व्यवसायीकरणको, याधन्त्रकीकरणको कुरा हो त्यसमा हामी जोड धदई 

राख्या छौं त्यसमा हामीले जोड धदई रहकेा छौं। त्यसकारणले भोकमरीको अन्त्य गनुिपने छ अबको दश वषिमा हामीले। अब 
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गररबीको पधन अन्त्य गने भन्या छ। गररबीको अन्त्य गने भन्या चााँधह के हो अबको दश वषि पधछ के होला भन्दाखरेर अब 

हामीले पााँच वषिधभत्र अबको चार वषि पञचवषीय योजना अबको यो वषि शरुु हुन्छ। अबको पााँच वषि धभत्र हामीले १४.२% 

गररबीको रेखामधुन रहकेा जनतालाई ७% लाई माधथ उठाएर हामी ७% मा झाने भन्या छौं र नेक्स्ट फाइव इयरमा 

जााँदाखरेर अबको दश वषि धभत्र पगु्दाखेरर हाम्रो एस.धड.जी. लक्ष्य प्राप्त गरी यो मलुकुमा यो प्रदशेमा गररबी कधह ंपधन 

हुाँदनै। गररबीको रेखामधुन जनता कोही पधन हुाँदनै भन्दाखेरर हामील ेलक्ष्य राख्या छौं। त्यो अनुसार योजना बनाएका छौं र 

त्यो योजना परूा गनिको लाधग पधन हामीले उत्पादन बढाउनु पने होला, रोजगारी धसजिना गनुि पने होला। त्यसकारणले यो 

सब ैकामहरु िेरै गनिलाई औद्योधगकीकरणको कुरा होला, व्यवसाधयक, कृधषको आिधुनधककरणको कुरा होला, हनै? िेरै 

िेरै कुराहरु छन् त्यसकारणले अन्तरराधष्ट्रय पूाँजी र प्रधवधि धभत्राउनु पने कुरा होला। त्यो धबना सम्भव छैन, त्यसकारणले यो 

सब ैकामहरुमा यस पटकको नीधत तथा कायिक्रमको बजेट आएको छ। बजेटले मलूभतु रुपमा यसको धसद्धान्तको कुराहरु 

जे ल्याएका छौं, प्राथधमकताको कुरा जे कुरा हामीले तोक्या धथयौं,  प्राथधमकता आफ्नो प्राथधमकता धसद्धान्तमा हाम्रो 

बजेटले िरैे कुराहरु सम्बोिन गर्या छ। नयााँ संरचनाको कुरापधन यस पटक गर्या छौं। गत वषि हामीले नीधत धनमािणको वषि 

भन्या धथयौं। यो वषि मलूत: हाम्रो संरचना धनमािणको वषि यो हो। यो वषि िेरै मलूभतू रुपमा संरचना बनाउाँछौं। संरचनाहरु 

बनाउाँदाखेरर हाम्रो लक्ष्य प्रदशे सभाको भवन बनाउनु पर्यो प्रधशक्षण एकेडमी बनाउनु पर्यो, रेधनङ्ग एकेडमी बनाउन ु

पर्यो, मन्त्रालयहरु बनाउनु पर्यो, सात वटा मन्त्रालय अब हुाँदाहुाँद ै धमधनमम दस वटा मन्त्रालय भन्ने मलाई लाएकोछ। 

त्यधत मन्त्रालयहरु बनाउनु पर्याैे। मन्त्रीहरुको क्वाटरहरु बनाउन ुपर्यो। सभामखु, उपसभामखुको क्वाटर बनाउनु पनेछ। 

माननीयहरुको क्वाटर बनाउनु पनछे। कमिचारीहरुको आवास क्षेत्र धनमािण गनुिपने छ। यधत काम त हामीले कम से कम 

गनुिपनेछ। बााँकी हाम्रो आयोगहरु कुन कुन धनकायहरु छन् त्यसको लाधग पधन चाधहने हामीले नयााँ ठाउाँमा स्थायी संरचना 

धनमािण गनि सधकयो भने बााँधक आयोगहरु, धवधभन्न आयोगहरुको कायिथलो अधहले हामी जहााँ मन्त्रालय भई सकेको त्यो 

ठाउाँमा धशफ्ट हनु सक्दछ त्यसो भयो भने अबको चार वषिधभत्र यी सब ैकामहरु गनुिपनेछ। यसको आिार तयार गने वषि 

आगामी आधथिक वषि २०७६/०७७ वषि हो। पवूाििार धनमािणको लाधग, संरचना धनमािणको लाधग प्रशासधनक क्षते्रको भनरे 

यहााँ धनवेदन गनि चाहन्छु। यधत कुरा यहााँहरु समक्ष राखरे माननीयज्यहूरुले िेरै गहधकला सझुावहरु धदनु भाछ, धटप्पणीहरु 

गनुि भाछ। मतलब जे जे कुरा तपाईलंे शंका उठाउनु भाधथयो त्यसमा मलैे आफ्नो तफि बाट भन्नु पने कुराहरु भनें जस्तो 

लाग्छ। सब ैमाननीय सदस्यज्यहूरु यो बजेटमा सहभागी भएर िरैे बजेटलाई प्रभावकारी बनाउने कुरा यसको कायािन्वयन िरैे 

शंका गनुि भाछ, संदहे गनुि भाछ, कायिक्रम कायािन्वयन नहुने हो धक भनेर। त्यही संदहेहरुलाई परूा गनिका लाधग हामीले िरैे 

संरचनाको प्रबन्ि गर्या छौं। संस्थागत सशधक्तकरणको कुरा उठाएका छौं हामीले। जनशधक्तको, दक्ष जनशधक्तको उत्पादन, 

व्यवस्थापनको कुरा गर्या छौं हामीले र अनुगमन मलू्याङ्कन प्रणालीलाई  प्रभावकारी बनाउने कुरा त्यत्रो त्यत्रो संरचना 

बनाएर हामीले त्यत्रो खचि गरेका छौं। त्यसकारणले ढुक्क हुनुस म आश्वस्त पानि चाहन्छु माननीयज्यहूरुलाई गण्डकी 

प्रदशेमा अब आगामी वषि २०७६/७७ मा बजेटको खचि हाम्रो अधहले १००%   भन्या छौं। धनरपके्ष धचज त केही पधन 

हुाँदनै। १००%   भन्दाखेरर त्यो ९५% कटयो भन ेपधन त्यो ठूलो उपलब्िी हुन्छ। त्यो लक्ष्यका साथ अब गण्डकी प्रदशे 

त्यो बजेट प्राप्त भएपधछ त्यही ढंगले लाग्ने प्रधतबद्धता पधन जनाउन चाहन्छु। माननीय सदस्यज्यहूरुले यो बजेटमा िेरै आफ्नो 

धवचारहरु राखरे जनु गहधकलो सझुावहरु धदनु भयो यसलाई प्रभावकारी ढगंले कायािन्वयन गने कुरामा सझुावहरु धदनु भयो 

त्यसको लाधग म आभार व्यक्त गछुि। यसको लाधग यस बजेटलाई सके सविसम्मत ढंगले पास गररधदन ुभयो भन ेगण्डकी 

प्रदशे एउटा यस्तो प्रदशे हो अरु त िेरै अधल्झ राखेका छन् िेरै प्रदशेहरु। हामी त समस्या समािान चााँडैं गने बानी परेका 

गण्डकीका सब ैमाननीयहरु, माननीयज्यहूरु प्रधत म आभार व्यक्त गद ैयो बजेट पास गनिका लाधग पधन म अनुरोि गद ैमेरो 

भनाई टुङ्गयाउाँछु। िन्यवाद।           
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